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O mândră pădure de stejari se întindea, 
sigur, acum 5.000 de ani până spre era 

noastră pe locul unde în septembrie 1723 exista 
o comunitate umană: colonişti germani. Urme 
de viață umană în Freidorf au existat încă din 
perioada neolitică. Aşezare dacică era acum 
2500 de ani. Şi aşa mai departe, până spre zilele 
noastre. Până în 1951, Freidorful a fost un sat 
cu administraţie proprie, după aceea devenind 
un cartier al oraşului.

Distanța destul de mare față de centru a 
permis locuitorilor să aibă o viaţă comunitară 
proprie, iar spiritul german a imprimat, aşezării 
o ordine exemplară. Tramvaiul nr. 3 făcea şi 
face legătura cu oraşul şi Gara Mare. Pe lângă, 
o şosea duce spre centrul vechi. O altă şosea 
vine dinspre oraş pe lângă fabrica nouă de tram-
vaie. Cele două se întâlnesc în dreptul parcului, 
parcă tot mai mic şi neînsemnat odată cu construcţiile de blocuri de acolo. 
În acest parc se află principala atracţie a Freidorfului: monumentul închinat 

celor căzuţi în timpul revoluţiei din 1848/9. Pe 
acest loc se afla atunci tabăra revoluţionarilor 
maghiari conduşi de Josef Bem. Printre aceştia, 
şi tânărul ofiţer Petöfi Sándor, care-şi primeşte 
tresele de maior. Efigia poetului şi textul 
lămuritor întregesc monumentul, străjuit de 
un gard, de fapt o continuare în piatră a monu-
mentului dezvelit festiv la 30 august 1899; el a 
fost realizat din donaţii publice.

De la parc, pe linia tramvaiului observăm 
biserica romano-catolică zidită o dată cu primii 
colonişti. În aceeaşi zonă, locul vechiului 
așezământ cultural (club, cazinou etc.) a fost 
luat de modernul cabaret „Eiffel”. La capătul 
de odinioară al aşezării se înalţă un pasaj 
monumental ce duce spre Fabrica de Zahăr 
(odinioară singura din România ce făcea zahăr 
kandis). Mai departe se întinde abatorul Com-
tim, o platformă industrială modernă, în chinu-
rile tranziţiei. Ca și aşezarea, care şi-a schimbat 

locuitorii, aşa încât aproape nimeni nu mai ştie unde se afla casa în care s-a 
născut celebrul Johnny Weissmüller.

Freidorf - monumentul închinat eroilor cãzuþi în timpul revoluþiei din 1848-1849

Este bine să știți...
      În această perioadă de pandemie, jurnalul interregional „Banatul” este singurul jurnal care ajunge cu o consecvență lunară la cititori din patru județe!

Urâţi iadUl, dar iUbiţi-i pe cei din el!    

Momentul în care preotul scoate din al-
tar Sfânta Cruce m-a mişcat din fragedă 
pruncie; parcă-l vedeam pe Hristos 

ducându-Şi Crucea spre Golgota. Am privit atent 
la tot ce era pe Cruce: Hristos răstignit şi deasupra 
sfântului şi dumnezeiescului Său cap încununat cu 
spini scria sfântul Său nume şi sfânta Sa vină: „Iisus 
Nazarineanul Regele iudeilor – INRI”. Şi m-am ui-
tat şi pe cealaltă faţă a Crucii, să văd ce era scris 
acolo şi am văzut că erau scrise foarte multe nume. 
Braţele Crucii erau pline de nume şi am zis: Oare 
sunt numele celor care au donat această cruce biseri-
cii? Dar am văzut că undeva, jos, pe braţul Crucii, 
era trecut şi numele meu şi atunci am cugetat o clipă 
şi mi-am zis: „Eu n-am dat această cruce bisericii, 
de ce este scris aici numele meu?” Însă atunci mi-am 
dat seama că numele care erau scrise pe Cruce erau 
ale celor pentru care S-a răstignit Hristos; adică şi 
pentru mine. Şi atunci m-am rugat: „Doamne, deşi 
mult am greşit, nu şterge numele meu de pe Crucea 
Ta!” Îi îndemn pe fraţii creştini să meargă şi să-şi 
caute numele pe Crucea lui Hristos. Sunt sigur că-l 
vor găsi. El S-a jertfit şi pentru tine, ca să te facă şi 

pe tine un fiu al Învierii.  
Pentru noi, Cel necuprins de ceruri S-a lăsat să 

fie cuprins de o Cruce! El încape şi într-un potir, 
aşteptându-te să vii să te împărtăşeşti din bucuria 
suferinţei Lui pentru tine. Priviţi la troiţele de la 
marginea drumurilor, cum stă acolo Hristos răstignit 
pe Cruce ca într-un potir! Crucea este potirul în 
care stă Hristos şi azi, pentru mine şi pentru tine; de 
aceea noi, creştinii ortodocşi, Îl preaslăvim pe Cel 
din potir şi cinstim şi potirul, adică Sfânta Cruce. 
Sfânta Cruce este mantia cu care L-am îmbrăcat noi 
pe Hristos, mantie împletită din păcatele unei lumi 
întregi, mantie ce n-a fost împodobită cu flori, ci 
cu păcatele noastre. Crucea este scutul cu care S-a 
apărat Hristos de ai săi. Crucea este cetatea în care 
Hristos a scăpat de moarte pe fiii Învierii. Crucea 
este sabia cu care Hristos a omorât moartea şi cu ea 
a tăiat legăturile porţilor iadului. Crucea este ancora 
pe care Hristos a aruncat-o în iad. Crucea este scara 
pe care Hristos a coborât la iad şi tot ea este scara pe 
care ne-a trecut pe noi din această lume în Împărăţia 
Tatălui.  

Lui Hristos, pe Cruce, nu I-a bătut cuie în palmă 

un înger, ci un om. Hristos n-a fost răstignit pe cruce 
de îngeri, ci de oameni; de aceea Învierea este o 
bucurie tragică. Cuiele nu L-au oprit pe Hristos să-i 
iubească şi pe cei din iad. Urâţi iadul, dar iubiţi-i pe 
cei din el! Dumnezeu nu doreşte să ne exileze din-
colo de univers, ci doreşte să ne exileze în iubirea 
Sa.  

Hristos nu devine prin răstignirea Sa un erou 
al istoriei. El nu este eroul de pe Golgota, El este 
Dumnezeu Atotputernic, Cel ce câştigă orice bătălie 
în univers. Oricine se luptă cu Dumnezeu va pierde. 
O viaţă fără Cruce este o corabie fără cârmă. Hris-
tos S-a jertfit pe Golgota şi pentru tâlhar. S-a jertfit 
şi pentru mine, şi pentru tine. Hristos a murit sub 
povara Crucii, omul moare azi sub povara libertăţii. 
Timpul se teme de piramide, însă omul învinge tim-
pul prin învierea lui Hristos.  

Învierea lui Hristos este pecetea pe care Dumne-
zeu o pune asupra actului mântuirii noastre, început 
prin Întrupare şi împlinit prin jertfa de pe Crucea 
Golgotei.    

† IOAN

Bolnavi unanim    
Adrian PĂUNESCU

Premoniţia poetului 

Miroase-a carantină peste veac,
Bolnavii sunt chemați să se supună,
la încercarea ultimă, comună,
să li se spună: nu mai aveți leac..  
Şi ce-ar fi dacă,
Într-o zi blestemată
Ne-am îmbolnăvi cu toții

Deodată?
Şi medici, şi pacienți,
Şi părinți, şi copii?  
Ce-ar fi, ce-ar fi
Dacă, brusc,
Ne-am îmbolnăvi,
Dacă n-ar avea
Cine pe cine să mai trateze,
Bandaje și paranteze?  

Ce-ar fi dacă,
În urma dreptului legitim
De a ne îmbolnăvi,
Chiar ne-am trezi,
Că ne-am îmbolnăvit
Și n-avem cui ne adresa,
N-avem pe cine chema?  
Ce-ar fi dacă,
Într-o zi blestemată

Ne-am îmbolnăvi
Cu toții
Deodată?  

Poezia pe care aţi citit-o, a fost scrisă acum 
19 ani! 
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 oaia de
Jimbolia

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

Tuturor credincioşilor care sărbătoresc Învierea Domnului Iisus Hristos le transmit alături de gândurile bune, 
multă sănătate, momente binecuvântate, liniște sufleteasca și belșug! Minunea Învierii să vă umple sufletele de 

armonie, iertare și iubire! Să fim mai buni, să ne bucurăm din plin de frumusețea tuturor lucrurilor care ne înconjoară și să 
dăruim iubire celor dragi.

Sărbători fericite încărcate de lumină! Hristos a Înviat!

Darius Adrian POstELNIcu 
Primar al oraşului Jimbolia

Branşarea la reţeaua de gaz în Jimbolia

Conform Ordinului nr. 178 din 9 octombrie 2020 
pentru aprobarea Regulamentului privind ra-

cordarea la sistemul de distribuţie a gazelor naturale al 
președintelui Autorităţii Naţionale de Reglementare în 
Domeniul Energiei, branșamentele la rețeaua de gaz se 
vor efectua pe cheltuiala distribuitorului de gaze natu-
rale. În Jimbolia, extinderea rețelei de gaze naturale se 
va efectua pe străzile și în cartierele în care aceasta nu 
există: cartierele Abator și Rapova, străzile Costache 
Negruzzi, Cânepei și parțial Aurel Vlaicu, Mărășești, 
Spre Nord, Spre Est, Spre Vest, Spre Sud. Primăria 
Orașului Jimbolia s-a implicat în completarea dosare-
lor de cerere pentru racordare. Ordinul menționat an-

terior prevede că branșarea la rețea până la proprietatea solicitanților să fie efectuată în mod gratuit. Cetățenii 
care doresc să se branșeze pot apela la instituția noastră pentru a beneficia de sprijin și consultanță. În acest 
sens, doritorii se pot deplasa la sediul Casei de Cultură a Orașului Jimbolia, situat pe Str. Tudor Vladimirescu 
nr. 88, cu o programare prealabilă la numărul de telefon: 0761224264. Cererea trebuie însoțită de următoarele 
documente: • copia actului de identitate a solicitantului; • extrasul de carte funciară actualizat; • declarație 
notarială de acceptare a accesului la gaz din partea vecinilor din aceeași curte și a coproprietarilor menționați 
în extrasul de carte funciară, în situația imobilelor proprietate comună.

Extinderea şi modernizarea sistemului de alimentare cu apă şi 
canalizare în oraşul Jimbolia, aproape de finalizare 

În luna martie a anului 2021 s-au demarat lu-
crările cuprinse în ultima parte a proiectului 

de investiții al Aquatim - „Extinderea și modernizarea 
sistemului de alimentare cu apă și canalizare în orașul 
Jimbolia - CL4 rest de executat”. Acesta s-a desfășurat 
prin Programul Operațional Sectorial - Mediu și este 
inclus în proiectul de investiții „Fazarea Proiectului 
Extinderea şi modernizarea sistemului de alimentare 
cu apă şi canalizare în judeţul Timiş”, cofinanţat din 
Fondul de Coeziune al Uniunii Europene prin Progra-
mul Operaţional Infrastructură Mare. La finalizarea 
acestor lucrări, locuitorii orașului vor beneficia de: • 
Rețea de distribuție apă potabilă (nouă) – 1,6 km; • 
Rețea de distribuție apă potabilă (reabilitată) – 4,48 
km; • Aducțiune (nouă) – 3,85 km; • Rețea canaliza-
re (nouă) – 34,31 km; • Colector (nou) – 2,54 km; • 
Front foraje – 1; • Staţii de pompare apă uzată (noi) – 

9 buc. Valoarea lucrărilor este de aproximativ 14.800.000 lei. Acestea se vor desfășura pe o perioadă de apro-
ximativ 16 luni și vor fi executate de firma LUDWIG PFEIFFER SRL, aleasă în urma unei licitații publice.

taxe şi impozite

La Jimbolia, taxele și impozitele nu au fost 
majorate, însă au fost indexate, conform le-

gii, cu rata inflației. Acestea se pot plăti atât nume-
rar, cât și cu cardul, la sediul Serviciului Impozite 
și Taxe Locale, situat pe Str. Liviu Rebreanu nr. 38, 
precum și prin intermediul aplicației www.ghișeul.
ro. După data de 31 martie se aplică majorări de 
1% pe lună sau fracțiune de lună.

comemorare

Anul acesta, în 21 martie, s-au împlinit 12 
ani de când scriitorul Petre Stoica nu mai 

este printre noi. Prin însăși activitatea sa, Petre Sto-
ica a reușit să demonstreze că viața de zi cu zi și 
cultura se află într-o legătură strânsă, că progresul 
și bunăstarea sunt direct proporționale cu dragos-
tea pentru locul în care trăiești. 

Inaugurarea și sfințirea monumentului s-au fă-
cut în 15 februarie 2013. Eforturile ridicării lui au 
aparținut Orașului Jimbolia și Clubului Rotary din 
localitate. De la distanță, cu o înălțime de 2,30 me-
tri, monumentul, sub forma unei cruci cu brațe late, 
dar scurte, pare un om robust, pătruns de demnita-
tea misiunii la care a fost chemat. 

Populare cu peşte

În 25 martie 2021, bălțile orașului Jimbolia au 
fost populate cu 2400 de kg de crap. Astfel, 

1000 kg de crap au fost alocate bălții Herișan, 500 
de kg s-au distribuit către balta Cânepă, 400 de kg au 
ajuns în balta Albastră și 300 de kg în balta Caldă și 
200 de kg în balta Roșie. 

„Dragi pescari, vă informez că pescuitul s-a deschis 
sâmbătă, în data de trei aprilie, dis-de-dimineață și tot-
odată vă aduc la cunoştinţă că aveți obligația să respectați 
măsurile impuse de autorități în ceea ce privește preveni-
rea răspândirii virusului Covid-19. Vă doresc tuturor fir 
întins!”, a spus domnul primar Darius Adrian Postelnicu.
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Adrian PĂuNEscu

O zi de Paști absurdă-n București,
Nevroze ce apar de nicăierea,
Miresme dulci și zvonuri nefirești
Și-ntâi că nu mai vine Învierea.

Nici n-ar avea la cine mai veni
Când nici un duh la Cer
Nu se mai duce
Și iată a rămas în plină zi
Iisus Hristos, definitiv pe Cruce!

Ce-nseamnă Înviere pentru noi?
Când nici de moarte
Nu suntem în stare?
Și ne ferim de boli și de război
Ca să trăim cu lăcomie mare.

O zi de Paști aproape trivial...
Cu chefuri monstre și mâncare multă,
Cu niște spovediri de carnaval...
Și rugăciuni cu aer de insultă.

Nevroze și miresme peste tot..
Îngenunchere fără de durere,
Sărmanii simt și spun că nu mai pot
Și vai, tot lor răbdare li se cere!

Mai trec pe străzi copii iconoclaști
Printre smeriții falsurilor fane
Și totuși cei mai buni agenți de Paști
Sunt ei... răniți în cioburi de icoane!  

Și chiar în ei... în cei ce nu-nțeleg
Și neagă întruparea din vitrine

Iisus Hristos va învia întreg
Disprețuind elanuri cabotine.

Festin măcelăresc, nimica sfânt!
Un aer de minciună se degajă!
Și pe perete de atâta vânt
Foșnește calendarul ca o coajă.

O zi de Paști în Bucureștiul mort,
Săracă, trivială primăvară!
Primim o Înviere de import
De la acei ce-ntâi ne și omoară.  

Sãrbãtori  triviale   
 (Bucureşti 1993) 

 oaia de 
Aquatim

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Alimentarea cu apă şi canalizarea timişoarei în perioada interbelică 
 Dr. Ing. Ilie VLAIcu, Director general Aquatim

În perioada inter-
belică, de alimen-

tarea cu apă și canalizarea 
Timișoarei s-a ocupat regia 
publică comercială „Ali-
mentarea cu apă și canaliza-
rea oraşului. Întreprinderea 
Comunală Timișoara”, pre-
scurtat ACOT.  

Întrucât lucrările princi-
pale de alimentare cu apă și 
canalizare erau deja făcute 

după planurile inginerului Stan Vidrighin, regia avea ca 
sarcină exploatarea acestora în bune condiţii. Au fost 
elaborate un  statut și un regulament de funcţionare al 
ACOT, ce cuprindeau, pe lângă alimentarea cu apă și 
canalizare, și serviciul de hornărit. Extinderea Uzinei 
de apă nr. 1 s-a făcut în mai multe etape, în funcţie și de 
dezvoltarea impetuoasă a Timișoarei în perioada inter-
belică, atunci când numărul construcţiilor noi de clădiri 
de locuit și stabilimente industrial s-a dublat faţă de pe-
rioada anterioară. Prima extindere de capacitate la 9,8 
mc / zi s-a realizat în anii 1925-1926, prin executarea a 

şase foraje la grupurile de fântâni 1 şi 4, și a trei foraje 
la grupul trei de fântâni. Tot acum se adaugă două filtre 
la deferuginatorul 1, ajungând la un total de 10. Pentru 
că se constată o forţare a deferuginatorului existent, în 
perioada 1932-1934 se ridică și se pune în funcţiune 
și deferuginatorul nr. 2. Acesta era format din şase ca-
mere de pulverizare, cu  o suprafaţă de 210 mp, din 
decantoare și opt filtre rapide, identice cu cele existen-
te. Rezervorul suplimentar necesar a avut capacitatea 
de 2.700 mc, în două compartimente, în timp ce staţia 
de pompare în treapta a doua a rămas neschimbată. În 
anul 1938 s-a executat şi pus în funcţiune sonda nr. 5, 
cu filtre tip Randlich, din alamă, cu diametrul de 300 
mm, la adâncimea de 81m, şi cu filtre în lungime de 
50m. Sonda a fost echipată cu o sondă din import cu 
ax vertical, cu un debit instalat de 1.700 mc/zi, şi astfel 
capacitatea sursei a crescut la 21.500 mc / zi.  

Odată cu aceasta s-a realizat și o a doua aducţiu-
ne cu o lungime de 3,5 km. În anul 1946 s-a realizat 
şi grupul 6 de fântâni, în apropierea râului Timiş, la 
marginea pădurii, format din trei sonde, la o  adâncime 
de 81-86 m, cu coloană filtrantă de 125 mm diametru. 
Capacitatea suplimentară a acestui grup de fântâni a 

fost de 1.000 mc / zi şi capacitatea totală a sursei s-a 
ridicat la 12.500 mc / zi.  

O altă realizare a fost uzina de apă industrială, pusă 
în funcţiune în anul 1916. În timp, aceasta a suferit 
mai multe etape de transformare pentru a deservi cu 
apă industrială marile fabrici timişorene. Reţeaua de 
distribuţie era întreţinută şi reparată, aceste reţele au 
funcţionat corespunzător timp de câteva decenii, nu au 
existat probleme mari.  

Un lucru deosebit pentru reţeaua de alimentare cu 
apă a oraşului Timişoara l-au constituit apometrele, 
aparate care citeau cantitatea de apă livrată fiecărui 
abonat. Acestea au fost primele introduse în România. 
Erau de tip Meinecke şi Pluvius şi au fost montate la 
majoritatea celor 3.500 de abonaţi. În anul 1937, nu-
mărul abonaţilor a ajuns la 5.226, iar al apometrelor 
la 5.000. În anul 1944, abonaţii au ajuns la un număr 
de 5.547, iar apometrele la 5.200. În esenţă, acestea au 
fost operaţiile de  îmbunătăţire a sistemului de alimen-
tare cu apă a oraşului Timişoara, în perioada dintre cele 
două războaie mondiale. Un sistem foarte bine gândit, 
proiectat și executat, care a funcţionat ireproșabil în 
aceste decenii. 

Aquatim investeşte bani din fonduri europene în opt localităţi din judeţul timiş  

În data de 4 martie, Aquatim a semnat cel de-al  
șaselea contract de lucrări din cele treizeci care 

fac obiectul amplului „Proiect regional de dezvoltare a 
infrastructurii de apă și apă uzată din județul Timiș, în 
perioada 2014-2020” (cod SMIS 2014+ 125651), din 
cadrul Programului Operațional Infrastructură Mare 
(POIM). Contractul „Execuție reţele de apă și canaliza-
re Sânmihaiu German, Giulvăz, Mașloc, Fibiș, Săcălaz, 
Recaș, Bucovăț, Bazoșu Nou” a fost semnat cu Asoci-
erea Instalații Pelicanul S.R.L. – Tb Dezvoltare Serv 

S.R.L. – Termopro Edil S.R.L. – Urbicon Team S.R.L. 
și are valoarea de 23.881.529,09 lei fără TVA. Durata de 
execuție a  lucrărilor este de 24 de luni, urmate de 60 de 
luni perioada de garanție.  

Cele opt localități beneficiare vor avea la finalul lu-
crărilor peste 13 km de conducte de transport  a apei po-
tabile, 6,9 km de conducte de apă reabilitate, peste 22,7 
km de conducte noi de apă potabilă, 5 km de conducte de 
aducțiune, o stație de pompare a apei potabile, o stație de 
pompare a apelor uzate, peste 7 km de conducte noi de ca-
nalizare, conducte de refulare și o gospodărie nouă de apă.  

„Proiectul regional de dezvoltare a infrastructu-
rii de apă și apă uzată din județul Timiș, în perioada 
2014-2020” are o valoare totală de 180 milioane de euro, 
din care 135,6 milioane de euro fonduri nerambursabile 
de la Uniunea Europeană, 20,7 milioane de euro de la 
bugetul de stat, 3,2 milioane de la bugetul local și 20,5 
milioane de euro co-finanțare Aquatim. Obiectivul este 
dezvoltarea unor sisteme durabile de alimentare cu apă 
și apă uzată în Timișoara și în 81 localități din  județul 
Timiș. Proiect cofinanțat din Fondul de Coeziune prin 
Programul Operațional Infrastructură Mare 2014-2020. 

Dr. ing. Ilie VLAIcu

Aquatim, vă doreşte un Paşte Fericit!  

 sete de carte   

Aquatim a lansat în 22 martie, de Ziua Mondială a 
Apei, o campanie de educație informală, ce se  va 

încheia în luna iunie, de Ziua Internațională a Mediului. 
Campania „Sete de carte”  propune o serie de întâlniri lu-
nare cu lumea fascinantă a cărților, încurajând astfel copii 
și tinerii să se împrietenească cu cărțile, să descopere bu-
curia lecturii, să afle mai multe despre apă și mediu și mai 
ales, dspre protejarea lor. Ateliere de lectură, întrebări, 

jocuri, poveşti și, nu în ultimul rând, concursuri și  premii în vouchere, pentru 
cumpărarea de cărți, sunt elementele cheie ale campaniei, gândite de compania de 
apă și partenerii săi în acest proiect: librăria La Două Bufnițe, gazda întâlnirilor,  
Administrația Bazinală de Apă Banat, Asociația Cries – Centrul de Resurse pen-
tru Inițiative Etice  și Solidare și Fundația Aquatim. 

Loredana LEORDEAN

Aquatim la Zilele carierei  

Timpul a confirmat că parteneriatul între Aquatim și Universitatea Politeh-
nica Timișoara este o  colaborare profesionistă și fericită, cu beneficii so-

lide atât pentru specialiștii în apă și canalizare, cât și pentru studenții politehniști. 
De ani, participarea companiei noastre la evenimentul „Zilele Carierei” este o con-
stantă, astfel că, în ciuda pandemiei și a noilor condiții de viață, Aquatim a fost pre-
zentă, și anul acesta, cu prezentări aplicate și deschidere concretă spre colaborare 
cu studenții pasionați de domeniul vast al apei.

În cadrul ediției online, Daniel Craia (Biroul de Comunicare şi Marketing), a 
prezentat o ofertă de  practică pentru studenți care constă în participarea acestora la 
mai multe serii de laboratoare online,  în speță experimente efectuate și filmate de 
către angajații Laboratorului Control Calitate Apă Aquatim.  

Experimentele vor fi împărțite pe secțiuni și vor viza domeniile de interes ale 
studenților de  la Facultatea de Chimie Industrială și Ingineria Mediului. 

crenguţa RADOsAV

Pagină realizată cu sprijinul doamnei crenguţa RADOsAV  
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Pagină realizată de Roxana FuRDEAN

„Şcoala Noastră”        
prof.dr. Dumitru tOMONI

După ce tipăreşte 
primele anuare ale 

„şcolilor primare urbane de 
stat din Făget” şi publică te-
meinice articole de specia-
litate în „Gazeta Făgetului” 
(1921), Dănilă Iliţiescu reu-
şeşte să tipărească la 20 no-
iembrie 1923, la Făget, pri-
ma revistă şcolară, sugestiv 
intitulată „Şcoala Noastră”. 

Cu o apariţie săptămânală, „Şcoala Noastră” se dorea 
a fi „organul învăţătorilor din subrevizoratul de con-
trol Făget.  

În cele 11 numere tipărite – 6 în 1923 şi 5 în 1924 
- revista abordează toate problemele cu care se con-
frunta învăţământul din zona Făgetului. Chiar dacă 
se edita şi se tipărea la Făget, în tipografia lui Ar-
min Klain, publicaţia se adresa învăţătorilor din cele 
11 cercuri culturale subordonate subrevizoratului de 
control Făget. De aceea, aria de difuzare era destul de 
mare: de la satele situate pe Valea Mureşului – Bir-
chiş, Bata, Bulci, Bruşnic, Căpîlnaş –, sau în zona 
apropiată pădurenilor – Poieni, Crivina, Pietroasa, – 
până la cele situate la limita localitaţilor Nădrag şi 
Lugoj – Fârdea, Hăuzeşti, Săceni, Ierşnic, Cladova, 
Bethausen . În articolul apel publicat în primul nu-
măr, directorul-editor Dănilă Iliţiescu, ce îndeplinea 
şi funcţia de subrevizor şcolar de control, motiva ne-
cesitatea tipăririi unei reviste şcolare:  

 „Străbătând drumurile în cele mai mari distanţe 
de la centru şi făcând inspecţiile şcolare... cu această 
ocaziune am constatat necesitatea unei legături care 
trebuie să fie permanentă între noi, care legătură, apoi 
să înlăture orice nedumerire în ce priveşte viaţa inter-
nă şi externă şcolară”.  

Pe lângă ordonanţele şi circularele oficiale sosite 
în cursul fiecărei săptămâni, revista va publica artico-
le de metodică şi pedagogie, rezultate ale activităţii 
şcolare şi extraşcolare. Mai mult, Dănilă Iliţiescu ţi-
nea să precizeze că: „Orice faptă nobilă şi orice idee 
şi iniţiativă de folos obştesc este binevenită şi căl-
duros îmbrăţişată”. Apariţia revistei a fost primită cu 
căldură şi entuziasm de către învăţători. Învăţătorul 
Simeon Ionaşiu din Margina salută „cu nespusă bucu-
rie” apariţia revistei, simbol a libertăţii şi respectului 
faţă de valorile culturale, cu atât mai mult cu cât „sub 
regim străin, acest mijloc pentru noi, învăţătorii ro-
mâni, formau delict criminal, precum criminali eram 
oricare învăţător ce propaga cultura românească”.  

De aceea învăţătorii aveau obligaţia de a spijini 
„atât moraliceşte, cât şi materialiceşte” această pu-

blicaţie, pentru că numai aşa ea va fi „la nivelul che-
mării sale pentru binele şi folosul nostru”. Cuvinte de 
laudă avea să aducă şi învăţătorul Gheorghe Uglişiu 
din Dumbrava, care, salutând apariţia revistei şcolare 
din „capitala fagului”, aprecia că revista va fi „solia” 
şi „brazda de cârmuire” şi prin editarea acesteia îşi 
exprima credinţa că: „Ne-am ajuns scopul, am ajuns 
a fi stăpâni la timp pe ordinele şi avizele oficiale atât 
de importante pentru noi”. Învăţătorul din Dumbrava 
le cerea colegilor să sprijine fără rezerve publicaţia, 
„fiindcă e fătul nostru izvorât din suflet curat dăscă-
lesc, e editat de dascăl român, întru folosul nostru şi 
al şcoalei române”.  

Frecvenţa şcolară, problemă permanentă a învăţă-
mântului românesc, este abordată cu prioritate în pagi-
nile revistei, propunându-se soluţii pentru rezolvarea 
acestei probleme. Sunt prezentate în paginile revistei 
diferite tehnici şi modalităţi de însuşire a scrisului şi 
cititului. Învăţătorul Vasile Olariu, viitorul director al 
şcolii din Făget va aborda pe larg problema analfabe-
tismului şi consecinţelor acestuia. Deşi acest fenomen 
era întâlnit şi la alte popoare, învăţătorul făgeţean con-
sidera că poporul român deţinea un trist record. Dacă 
sub stăpânire străină analfabetismul era o consecinţă a 
politicii de desnaţionalizare, în România Mare lichi-
darea analfabetismului trebuia să fie o prioritate naţi-
onală pentru că „cultura, moralul şi sufletul românesc 
se formează în şcoală”. De aici, rezultă rolul deose-
bit de important al învăţătorului „ca misionar cultural 
pentru fericirea poporului său”, un adevărat mântuitor 
al neamului. Acelaş învăţător, în articolul „Chestiuni 
metodice”, analizând diferite tipuri de şcoli, considera 
că şcoala viitorului va trebui să fie „şcoala dragostei, a 
bunei înţelegeri, a iubirii. Frica, teroarea să fie înlocui-
te în şcoală”. Învăţătorul ar trebui să înţeleagă că un 
copil de 6-7 ani ce vine „de la joc şi dintre jucării, din 
câmpul cu flori şi din scalda râului, din pădure, chiot, 
vuiet şi aer curat” nu poate fi pus să stea nemişcat, să 
asculte şi să povestească despre lucruri care nu-l inte-
resează şi nu fac parte din lumea lui.  

Revista acordă spaţii importante popularizării ce-
lor mai cunoscute şi mai eficiente strategii şi metode 
didactice, pentru a veni în ajutorul învăţătorului a că-
rui surse de informare erau destul de limitate. Fără 
cunoaşterea acestor metode didactice şi fără cunoaş-
terea psihopedagogică a elevului în vederea formării 
sale în concordanţă cu modelul educaţional propus, 
nu poţi pătrunde în „adâncul sufletelor, unde stau as-
cunse comorile unui neam”, aprecia pe bună drepta-
te Dănilă Iliţiescu, care îşi va nuanţa această poziţie 
vizionară mai târziu, în revista pedagogică lunară 
„Şcoala Caraşului” şi în lucrarea „Şcoala Banatului, 

actualităţi şi perspective”. Pentru a argumenta o ase-
menea poziţie realistă, subrevizorul şcolar de control 
prezenta situaţii concrete, pozitive şi negative, con-
statate în timpul inspecţiilor făcute în şcolile aflate în 
circumscripţia subrevizoratului de control Făget.  

S-au tipărit în paginile acestei reviste prelegeri şi 
lecţii practice, ordine şi circulare şcolare, anunţuri 
utile pentru învăţători legate de bugetele şcolare, de 
activitatea cercurilor culturale, de sărbătorirea unor 
evenimente din istoria neamului. Chiar dacă era o 
revistă de specialitate, adresându-se cu precădere oa-
menilor şcolii, publicaţia consemnează şi alte proble-
me de interes general, evenimentele locale, reclame 
şi anunţuri publicitare etc. Doctorul Virgil Iancovici 
publică mai multe articole legate de cauzele unor boli 
frecvent întâlnite şi în primul rând despre cauzele 
tuberculozei, considerată atunci drept cel mai mare 
flagel al umanităţii. Sub titlul „Seara de Anul Nou în 
Făget” este deschisă o acţiune caritabilă organizată 
de „Societatea ocrotirii orfanilor din război”, filiala 
Făget, la care au participat autorităţile şi cele mai re-
prezentative familii făgeţene. Dincolo de varietatea 
programului prezentat: dans, tombolă, jocuri distrac-
tive, societatea a reuşit să adune considerabila sumă 
de 19.500 lei, pentru acele vremuri, venind astfel în 
ajutorul orfanilor din Făget . Aproape fiecare număr 
al revistei are o pagină de reclame şi anunţuri publi-
citare date de unele firme făgeţene: „La Coşcianţul”, 
„Gligor Iancu”, „V. Grimm şi Fiul”, sau de băncile 
din Făget – „Făgeţeana” , institut de credit şi de eco-
nomii şi Banca de Credit şi Comercială Rom.S.A. 
Făget.  

Prin varietatea problemelor abordate, prin profe-
sionalismul şi maturitatea ideilor exprimate, prin aria 
de difuzare, revista „Şcoala Noastră” a constituit o 
experienţă inedită şi benefică pentru zona Făgetului.

  Restituiri Făgeţene

Dragi locuitori ai oraşului Făget,      

Învierea Domnului, cea mai veselă sărbătoare creştină, aduce cu sine bucurie în sufletele noastre, ale tuturor. Aflaţi în 
apropierea acestei mari sărbători, vă doresc ca ea să vă aducă binecuvântare în casele dumneavoastră, pace, linişte 

şi viaţă lungă.  
Sărbători fericite! 

Marcel AVRAM  
Primar al oraşului Făget  
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Informare,  
privind stadiul lurărilor pentru investiţiile: „Reabilitare Pod metalic peste Râul Mureş din Oraşul Lipova” şi 
„Reutilizarea spaţiului fostei pieţe agroalimentare din Oraşul Lipova prin amenajarea de spaţii verzi publice şi 

reabilitarea străzii de acces Miron costin”  

Două dintre investițiile majore aflate în derulare în Orașul Lipova, respectiv, 
Reabilitarea Podului metalic peste Râul Mureș din Orașul Lipova și Reu-

tilizarea spațiului fostei piețe agroalimentare din Orașul Lipova prin ameneajarea 
de spații verzi publice, sunt momentan sistate, în cazul fiecăruia dintre cele două 
investiții existând motive întemeiate care au dus la oprirea lucrărilor.  

Primăria Orașului Lipova, va aduce în cele ce urmează câteva mențiuni prin care 
se vor evidenția situațiile actuale pentru fiecare din cele două obiective de investiție.  

Lucrările la Podul metalic peste râul Mureș vor continua odată cu finalizarea 
și reautorizarea documentației tehnice  
1. În cazul proiectului de reabilitare a Podului Vechi, proiect demarat în vara anului 

2019 și desfășurat cu finanțare guvernamentală, prin PNDL, lucrările au fost 
întrerupte odată cu descoperirea unor probleme majore în structura de rezistență 
a podului.  

2.  Aceste probleme au fost identificate odată ce lucrările au evoluat și s-a ajuns la 
un anumit stadiu, instituțiile abilitate care au realizat diverse vizite în teren și au 
analizat situația, luând la momentul respectiv decizia de a sista pentru o perioadă 
nedeterminată lucrările la pod,până la realizarea unor noi documentații tehnice 
prin care să se asigure rezistența strucuturii podului în timp, astfel încât să fie 
eliminat orice pericol de prabușire.  

3.  În urma constatărilor din teren s-a decis că vor fi necesare de realizat lucrări 
de reexpertizare tehnică a structurii metalice a podului, scanari 3D și lucrări de 
reproiectare în baza expertizei tehnice realizate în timpul execuției.  

4.  Lucrările de reabilitare a Podului Vechi din Orașul Lipova vor fi reluate după ce 
se vor finaliza toate studiile și documentațiile noi solicitate și după reautorizarea 
documentației tehnice de către instituțiile abilitate.  

5.  Finanțarea pentru proiectul de reabilitare a Podului Vechi din orașul Lipova ( 
finanțare cu bani guvernamentali, prin PNDL), nu prezintă niciun fel de pro-
bleme, banii pentru realizarea acestui proiect există și vor fi utilizați, conform 
contractului de finanțare, finanțarea pentru realizarea acestei investiții conform 
noilor prevederi, cu noile studii și documentații aferente urmând a fi suplimen-
tată tot prin programul PNDL.  

6.  În prezent, în urma finalizării primilor pași prevăzuți care au constat în diverse 
expertize tehnice și scanări 3D, se află în plină desfășurare partea de reproiectare 
pentru această investiție. Odată ce experții în domeniu vor finaliza modificările 
de proiect NECESARE fără de care acest proiect nu poate înainta și nu poate 
ajunge la finalizare în condiții de maximă siguranță, vor fi reluate lucrările de 
reabilitare a Podului Vechi din Orașul Lipova.  

7.  Nu în ultimul rând, foarte important de menționat și de adus în atenția cetățenilor 
și terțelor părți interesate de realizarea acestui proiect e faptul că acest gen de 
lucrări nu pot fi realizate în alte condiții și nici într- un interval de timp scurt sau 
exceptând anumite interdicții, avize și autorizații din partea instuțiilor abilitate. 
Pentru acest proiect a fost  menționată din start o perioadă de  12 LUNI ca ter-
men de realizare, aceasta în cazul în care nu apar pe parcurs alte probleme care 
să împiedice și să sisteze periodic lucrările.  

Proiectul „Reutilizarea spațiului fostei piețe agroalimentare din Orașul Lipova 
prin amenajarea de spații verzi publice și reabilitarea străzii de acces Miron Cos-
tin”, sistat periodic pentru acțiuni de descărcare arheologică.  
1. Pentru cel de-al doilea proiect major demarat în cursul anului 2020 în Orașul 

Lipova, desfășurat cu fonduri europene,  prin Programul Operațional Regional 
(POR), axă de investiție:  
Axa prioritară 5 – Îmbunătăţirea mediului urban şi conservarea, protecţia şi va-
lorificarea durabilă a patrimoniului cultural.  
Prioritate de investiţie:  
5.2. Realizarea de acţiuni destinate îmbunătăţirii mediului urban, revitalizării 

oraşelor, regenerării şi decontaminării terenurilor industriale dezafectate, inclusiv a 
zonelor de reconversie, reducerii poluării aerului şi promovării măsurilor de redu-
cere a zgomotului, care are ca obiectiv crearea unor spații verzi publice pe spațiul 
fostei piețe agroalimentare din Orașul Lipova, lucrările au fost sistate în urma in-
formării transmise către Primăria Orașului Lipova din partea Direcției Patrimoniu 
Cultural din cadrul Ministerului Culturii, conform căreia sunt necesare de întreprins 
diverse acțiuni de descărcare arheologică pe acest spațiu.  
2.  În baza adresei Direcției Patrimoniu Cultural nr. 7693/02.03.2021 și înregistrată 

la Primăria Orașului Lipova sub nr. 3899/11.03.2021, prin care se solicită “cer-
cetare arheologica preventivă pe suprafața afectată de proiect”.  

3.  În acest context, lucrările de construire a noului parc vor fi devansate cu apro-
ximativ 3 luni pentru a putea fi realizată descărcarea arheologică menționată pe 
toată suprafața amplasamentului.  

4.  De menționat este faptul că Orașul Lipova a realizat în prima fază diagnosticul 
arheologic și raportul de diagnostic arheologic care a fost depus la Direcția Pa-
trimoniu Cultural, iar în urma analizei realizate de comisia de specialitate s-a 
considerat necesară solicitarea unei documentații tehnice în vederea reevaluării 
situației din teren fapt pentru care s-a emis adresa nr. 7693/02.03.2021.  

5.  Lucrările la acest proiect vor fi reluate odată cu finalizarea tuturor demersurilor 
prevăzute în adresa Direcției Patrimoniu Cultural.  
Odată cu  încetarea acestor lucrări, ajunse la un anumit stadiu fiecare,  ambe-

le locații fiind unele populate prin amplasamentul lor în zona centrală a orașului, 
s-a creat un disconfort atât din punct de vedere vizual, imaginea celor două zone 
fiind afectată, dar mai ales ca și condiții rezultate pentru circulația pietonilor și 
desfășurarea oricăror activități în aceste zone, fapt pentru care Primăria Orașului 
Lipova își exprimă părerea de rău, asigurând cetățenii că aceste lucrări, în cazul 
ambelor investiții, vor fi reluate cât mai curând posibil,  de îndată ce vor fi realizate 
și obținute toate documentațiile solicitate.  

În toată această perioadă, reprezentanții Primăriei Orașului Lipova păstrea-
ză o legătură permanentă cu toate instituțiile abilitate implicate, astfel încât toate 
acțiunile necesare de întreprins să fie realizate în termenele stabilite și să existe o 
reluare și implicit finalizare a  lucrărilor pentru ambele proiecte, cât mai rapidă. 

Pagină realizată cu sprijinul domnişoarei Adela POPEscu
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Pagină realizată de Gheorghe MIRON  

 Ioan GOIA - Director al Societăţii Metropolitane de Transport Timişoara

Înainte de a mă îndrepta 
spre locul de muncă al 

domnului director Goia, la ca-
feaua de dimineaţă din redacţia 
„Jurnalului Interregional Ba-
natul”, Vasile Todi mi-a spus: 
„Dragă Miroane, sigur că îi in-
teresează pe cititorii noştri date 
din agenda de lucru a domnului 
Ioan Goia, îi interesează activi-
tatea instituţiei sale, dar, ca unul 

care îl cunosc de ani buni, te sfătuiesc să abordezi şi alte 
teme în dinamica dialogului cu acest om care în anii în 
care şcoala era şcoală, a fost şef de promoţie! Întreabă-
l, de pildă, cum vede el conflictul dintre oameni şi oa-
meni, acolo unde dânsul introduce, paroxistic, iubirea? 
Întreabă-l nu numai pe directorul şi „politehnicianul” 
Ioan Goia ci şi pe teologul Ioan Goia, roagă-l, pe teo-
log, să-ţi vorbească, pentru lectorii jurnalului, despre 
ceea ce el crede că s-ar putea numi a zecea fericire, 
sălăjuită în cuvintele Domnului Iisus: „ Fericiţi cei ce 
n-au văzut şi au crezut” şi mai roagă-l să-şi amintească 
de ce bunicul său, preot ortodox, nu tăia niciodată por-
cul înainte de Crăciun, ci numai între Crăciun şi Anul 
Nou şi vei afla ce înseamnă înţelepciunea de a nu face 
copiii să poftească în post.” Ţineţi aproape şi în ediţiile 
viitoare ale jurnalului nostru, veţi citi despre multe lu-
cruri frumoase.  

Domnule director, cunoscând respectul pe care îl 
arătaţi şi tinerilor, aş dori să aflu cum ajută societatea 
dumneavoastră studenţii, elevii?  

4De exemplu, studenții și elevii au 50% gratuități 
pe două linii sau pe trei linii. Elevii și studenții trebu-

ie ajutați. Prin noua lege statul plătește gratuitatea 
transportului pentru elevi. Primăria primește banii 
de la bugetul de stat.  

Şi pensionarii?  
4În ceea ce privește pensionarii, în Timișoara 

sunt 70.000 - 73.000. Până acuma, 55.000 au cardu-
rile scoase. E un drept al pensionarului, nicio proble-
mă, dar nu toți utilizează cardul în rețeaua de trans-
port, primăria nu va putea să plătească din bugetul 
local pentru un pensionar care nu circulă și nu utili-
zează rețeaua și cardul.  

Când știţi, domnule director, că utilizează cardul?  
4Atunci când se urcă în mijlocul de transport și 

validează transportul. Îl vezi în sistem cu CNP-ul lui.
E o discuție întreagă pe această temă. Numai cele 

care sunt validate în rețea se plătesc înspre operato-
rul de transport. Acest lucru facem noi acum.  

Așadar, pentru o mai bună înţelegere a lucrurilor, 
nu toate cardurile vor fi plătite, mai ales dacă nu sunt 
utilizate?  

4Trebuie să se înțeleagă că nu cardurile 
împrăștiate la toată lumea trebuie plătite. Numai 
cardurile utilizate trebuie plătite. Dacă eu mă urc în 
mijlocul de transport și validez cardul, operatorul de 
transport face o prestație pentru acest călător, iar 
omul, călătorul, este subvenționat de bugetul local. 
Cineva îi plătește abonamentul, transportul. Acum 
asta se discută. E o dezbatere serioasă pe această 
temă și se vor clarifica problemele bineînțeles.  

Există şi alţi cetăţeni care se bucură de aceste fa-
cilităţi?  

4Desigur, există și angajații din cultură care au 
facilități, precum și cei din fundații și asociații.  

Domnule director, dacă tot am amintit de pensio-
nari, pot să vă întreb, pentru cititorii jurnalului nos-
tru, ce se întâmplă cu pensionarii care au pensii foarte 
mari?  

4Ei, un alt aspect este în ce proporție se dă aceas-
tă facilitate dacă ai pensia foarte mare? A fost ridicată 
și această problemă a pensionarilor care dacă au pen-
sie mare mai primesc gratuități? Când eram director la 
fostul „RATT” veneau pensionari să își scoată abona-
ment. Primăria le plătea abonamentele, dar când am 
avut curiozitatea să verific pe CNP-urile lor de pensio-
nari ce cupoane de pensie au, am descoperit  că erau 
persoane care aveau pensii mai mari decât salariile 
directorilor din rețeaua de transport.  

Pensie mai mare decât a directorilor?  
4Exact, eu îl înțeleg pe cel cu pensia mică pe cel 

care are salariul minim pe economie, dar când vine 
un pensionar cu o pensie de 6000 - 7000 sau 10.000 
de lei și nu sunt puține aceste pensii, atunci mai pot 
primi aceștia transport gratuit? E o întrebare dificilă 
și clară în același timp, o întrebare care cere un to-
tuși un răspuns concret.  

Domnule director, recent aţi deschis o nouă  linie 
de transport spre comuna Remetea Mare, ce îmi puteţi 
spune despre ea?  

4Da, începând cu data de 23.02.2021 s-au pus la 
dispoziție spre vânzare bilete de călătorie pentru 
autobuzele SMTT în următoarele locații: La Reme-
tea Mare  la Magazinul de materiale de construcții, 
la Magazinul alimentar casa Armaș aflată pe strada 
Primăriei și la Magazinul alimentar „La Meget”. Iar 
în satul Ianova, la Magazinul alimentar „La Mihai” și 
la Magazinul alimentar „Ianova Centru”.

Elevii ºi studenþii trebuie ajutaþi 

Această pagină poate fi citită, pe telefon, cu ajutorul aplicaţiei digitale „Banatul”

 oaia Societãþii Metropolitane 
de Transport Timiºoara

Opt luni şi numărăm mai departe  
Profesor de Sănătate publică la Universitatea „Babeș-Bolyai” din Cluj și fost 

consilier onorific în Ministerul Sănătății, domnul Răzvan Cherecheș răspun-
de unei întrebări care stă pe buzele tuturor: „Cât timp durează imunitatea după vacci-
narea anti-covid-19 ?” Aceasta este întrebarea care macină multe persoane în această 
perioadă, iar domnul Răzvan Cherecheș încearcă să ofere un răspuns cât mai aproape 
de adevăr.  

„Nu știm exact cât durează imunitatea, a afirmat domnia sa, dar ştim până în 
acest moment că imunitatea durează mai mult de 8 luni. La 8 luni de la vaccinarea sau de la vindecarea de la 
infecție, imunitatea continuă să fie stabilă în timp și rezistentă. Deci opt luni și numărăm mai departe”. 

În atenţia 
cititorilor noştri

Cartea pe care o recomandăm în această lună, este o carte de referinţă, inteligentă 
şi îndrăzneaţă, despre romanele şi scriitorii care au stimulat imaginaţia ome-

nirii, au avut impact asupra publicului şi au marcat momente de cotitură în evoluţia 
literaturii. O selecţie eclectică realizată de o echipă internaţională de scriitori, critici, 
universitari şi ziarişti care propun o nouă abordare a clasicilor şi o reevaluare a ficţiunii 
contemporane. Cu peste 600 de fotografii - coperte, pagini de gardă, afişe, ilustraţii şi 
alte imagini contextuale – „1001 de cărţi de citit într-o viaţă” este lectura ideală pentru 
pasionaţii de literatură.   

 sugestii pentru lectură  

  Societatea Metropolitană de Transport Timişoara, a fost constituită 
în anul 2009, în scopul înfiinţării, organizării, reglementării, exploatării, 
monitorizării şi gestionării în comun a serviciului de transport public local, 
pe raza de competenţă a unităţilor administrativ-teritoriale membre, pre-
cum şi realizarea în comun a unor proiecte de investiţii publice de interes 
zonal sau regional destinate înfiinţării, modernizării şi dezvoltării, după caz, 
a sistemelor de utilităţi publice aferente Serviciului, pe baza strategiei de 
dezvoltare a Serviciului.  

Înaltpreasfinţitul Bartolomeu Anania, Mitropolitul de venerată amintire, spunea odată că noaptea învierii nu cu-
noaşte somn; ea e numai veghe, împlinire şi aşteptare, întru bucuria nemărginită a biruinţei asupra morţii. E o 

înviere pentru noi, oamenii; pentru cei din orizontul satului şi al cetăţii, şi al ţării, şi al pământului.  
În apropierea acestei sărbători, adresez tuturor colegilor din cadrul societăţii, colaboratorilor şi călătorilor noştri, calde 

urări de sănătate şi viaţă lungă. 
Sărbători binecuvântate!

Ioan GOIA  

1001 de carţi de citit într-o viaţă  
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Roxana FuRDEAN  

Din albumul primăriei

Gazul şi canalizarea reprezintă câteva din obiectivele majore ale 
domnului Ilie Golubov, primarul comunei Remetea Mare. 
În imagine, edilul comunei la unul din punctele de lucru. 

Dragi consăteni,    

Învierea Domnului Iisus Hristos, Cel venit pe lume pentru a ne dărui viață și veșnicia vieţii din ceruri, îmi oferă plă-
cutul prilej de a vă adresa tuturor sincere urări de sănătate, viaţă lungă şi bucurii alături de cei dragi. Fie ca marea 

sărbătoare ce se apropie, să vă aducă bunăstare şi pace în casele voastre.  
Sărbători binecuvântate!

Ilie GOLuBOV
Primar al comunei Remetea Mare 

Vă vine să credeţi?    

În urmă cu aproape 30 de ani, în România funcționau 11 combinate de îngrășăminte chimice care 
produceau 2,5 milioane de tone pe an, dintre care aproape jumătate erau exportate. Combinatele con-

sumau 3 miliarde de metri cubi de gaz pe an, iar azi mai avem două combinate care doar gâfâie, iar noi am 
ajuns importatori de îngrășăminte.  

*  
Suntem una dintre puţinele ţări europene cu rezerve cunoscute de ţiţei şi gaze naturale. Odată cu privatiza-

rea Petromului, 80 la sută dintre concesiunile de pe perimetrele onshore cu potenţial economic au fost preluate 
de investitorii austrieci. La producţia medie anuală de 3,9 milioane de tone de ţiţei şi în condiţiile unui declin 
natural, se apreciază că rezervele actuale ale României se vor epuiza în maxim 20 de ani.  

* 
În România ultimilor 30 de ani ne-am confruntat cu un dezastru în păduri, 3 hectare de pădure a dispărut 

în fiecare oră, 20 de milioane de metri cubi de lemn tăiaţi ilegal în fiecare an. Va fi nevoie de generaţii pentru 
a repara dezastrul din păduri.  

* 
După închiderea minelor de aur, înainte de aderarea României la UE, România nu a mai extras niciun gram 

de aur. La Roşia Montana aurul care se spune că ar putea fi extras de acolo este în jur de 224 de tone şi ar 
valora peste 8 miliarde de dolari.  

*  
România este una dintre puţinele ţări europene cu rezerve de minereu de uraniu. Politicile din ultimii ani 

au pus pe butuci Compania Naţională a Uraniului şi astăzi, importam uraniu pentru nevoile Centralei nucleare 
de la Cernavodă.

Elevii ne întreabă, noi răspundem 

Eleva Melania Staicu din comuna Remetea Mare, ar dori să afle cum se spune corect: „Vorbește întruna” 
sau „Vorbește într-una”? 

Dragă Melania, din categoria greşelilor de scriere frecvente fac parte şi cele comise din cauza asemănării 
grafice dintre cuvinte care au, însă, de cele mai multe ori, valori gramaticale diferite. Întrucât îmbinările de 
termeni de acest fel sunt numeroase în limba română, în răspunsul meu voi face referire doar la construcțiile 
care ar putea crea confuzii în scriere.  

Când scriem „bineînţeles” şi când „bine înţeles”? Atunci când „bineînțeles” are înţelesul de „fireşte” se 
scrie împreună. De exemplu: „Bineînțeles că ştiu”- valoare de adverb, iar atunci când are sensul de sine stă-
tător, adica „un lucru bine înțeles”, adjectiv şi adverb, se scrie separat.  

O confuzie de scriere este posibil să se facă şi între construcţiile „dinafară” şi „din afară”. Atunci când ter-
menul „dinafara” are sensul de „pe de rost” se scrie împreună. Exemplu: „Învaţă tot pe dinafară”. În cuvinte 
separate apare atunci când poate fi raportat la „înăuntru”. De exemplu: „Din afară, totul părea în ordine.  

„Demult”, când are sensul de „odinioară”, „cândva”, se scrie împreună. Exemplu: „Demult, în sat existau 
vrajitoare”, iar atunci când e vorba de un anumit interval de timp, termenii se scriu separat. Exemplu:  „De 
mult timp nu te-am mai văzut”.  

O situaţie similară este şi în cazul termenului „altădată”, scris împreună are sensul de „odinioară, cândva” 
şi separat când e vorba de „o altă dată” când ai programat ceva.  

„Deloc” se scrie împreună când are sensul de „nicidecum”. Exemplu:  „Nu se descurca deloc” şi în cuvinte 
separate când înseamnă „originar”. Exemplu: „Este de loc din Iași”.  

Greşeli frecvente se produc şi în cazul scrierii adverbelor „deoparte” şi „întruna”. „Deoparte”, când are 
înțelesul de „izolat” se scrie legat. De exemplu: „Stă deoparte şi nu vrea să comunice”, iar atunci când este în 
opoziţie cu „altă parte”, apare în cuvinte separate ca în cazul: „Pe de o parte mă bucur, pe de alta mă intristez”.  

„Întruna”, când apare cu sensul de „fără întrerupere”, „neîncetat”, se scrie împreună, iar în contexte de 
tipul „Într-una din zile a plecat”, prepoziţie şi pronume nehotărât, se scrie cu cratimă, cuvintele având valori 
morfologice diferite. Prin urmare, în exemplul  de care mă întrebi, doar prima variantă este scrisă corect. 

Rubrica elevilor 

cum va fi vremea de Paşti    

Din datele oferite de ANM,  în preajma Sărbătorilor Pascale vom avea valori de temperaturi în medie, 
uşor peste norme, şi un caracter deficitar al precipitaţiilor.  

„Ultimii ani au confirmat că 1 mai a adus o perioadă de vreme bună, astfel încât cred că şi câteva reprize 
uşoare de ploaie urmate de ore bune de soare ne pot strica buna dispoziţie privind timpul liber şi faptul că ni-l 
petrecem în familie”, a declarat Elena Mateescu, director general al ANM. 

Ne-am interesat pentru dumneavoastră 

Aleea pietonală şi pista de 
biciclete  

După cum aflăm din agenda primăriei, în co-
muna Remetea Mare vor începe lucrările 

pentru aleea pietonală şi pista de biciclete. Zona 
pe care se doreşte amplasarea pistei de biciclete 
şi a aleii pietonale, se află în paralel cu Drumul 
Naţional D.N. 6 (E 70), având lungimea totală de 
1.105,30 m.  

Structura în profil transversal va fi:  
Lăţime alee pietonală şi pistă de biciclete – 2,5 

m.  
Pantă transversală – 1,00 – 1,50%.  
Atât pentru aleea pietonală, cât şi pentru pista de 

bicicletă, s-a proiectat următoarea structură:  
6,00 cm, pavele prefabricate din beton,  
3,00 cm, strat de nisip,  
25,00 cm, strat de fundaţie din balast.  
Se vor amplasa opt indicatoare rutiere de oprire.

Din agenda primăriei  
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Prefectul de Lugoj Emanoil Gojdu, cel mai mare filantrop român
Românii i-au acor-

dat, prin vot, avo-
catului de origine aromână 
Emanoil Gojdu titlul de 
cel mai mare filantrop ro-
mân mirean. Din rândul 
clericilor, l-au preferat pe 
Sfântul Iosif cel Milostiv.  

Emanoil Gojdu, şi-a 
desăvârşit studiile la Aca-
demia de Drept din Pojon, 
(Bratislava) şi, în perioada 
1822-1824, la Universita-
tea din Pesta, de unde a 
obţinut diploma de avocat.  

Datorită influenţei sale, în anul 1827, Emanoil Goj-
du înlocuieşte limba latină în procesele aflate pe rol 
la Buda şi Pesta, cu limba maghiară, moment care a 
reprezentat un punct de cotitură în evoluţia actului ju-
ridic din Ungaria.  

Dintr-o scrisoare adresată Împăratului Francisc al 
II-lea, aflăm că Emanoil Gojdu vorbea fluent şapte 
limbi străine: latină, germana, maghiara, dacoromâna, 
macedoromâna, sârba şi greaca.  

În timpul studiilor s-a împrietenit cu Sfântul Andrei 
Şaguna pe care l-a cunoscut în casa unchiului acestuia, 

Atanasie Grabovschi. Vor păstra o 
legătură apropiată, luptând împreună 
pentru binele poporului român din 
Transilvania. În urma sfătuirii cu Sfân-
tul Andrei Şaguna, în data de 19 iunie 
1961, Gojdu a expus în plen motivele 
pentru care românii nu puteau accepta 
unirea Transilvaniei cu Ungaria.  

„Românii, susţinea Gojdu, doresc 
viață națională, conservată de o mie de 

ani printr-atâtea nenorociri, pe care voiesc a și-o păstra, 
cultiva și lăți și în viitor, iar pe fiii săi, aplicându-i în toate 
ramurile guvernării, voiește a-i pregăti pentru un viitor 
mare…”  

De asemenea, Sfântul Andrei Şaguna a fost unul 
dintre administratorii fundaţiei Emanoil Gojdu.  

În 4 noiembrie 1869, Emanoil Gojdu şi-a scris tes-
tamentul prin care stabilea ca averea să fie administra-
tă de o fundație care-i va purta numele și din veniturile 
acesteia să se acorde burse pentru studii tinerilor stu-
denţi români de confesiune ortodoxă. După câteva luni 
de la ratificarea testamentului, în data de 3 februarie 
1870, Emanoil Gojdu a trecut la cele veșnice, fiind în-
mormântat la Budapesta.  

Fundația Gojdu și-a început activitatea în aprilie 
1870, pornind cu un patrimoniu inițial de 178.000 de 

florini, iar până în 1917, prin buna gospodărire a co-
mitetului director, ea a ajuns la valoarea de 8.000.000 
de coroane. Fundația dispunea de un complex arhi-
tectonic cu opt edificii situate în centrul Budapestei, 
acțiuni în bănci, titluri de împrumut publice etc. Astăzi 
valorea patrimoniului fundaţiei înfiinţate de Emanuil 
Gojdu este de peste opt miliarde de euro.  

Timp de aproximativ 50 de ani, fundația a acordat 
4.455 de burse de studii și alte 928 de ajutoare finan-
ciare. Printre bursieri Gojdu, s-au numărat: Victor 
Babeș, Miron Cristea, Petru Groza, Octavian Goga, 
Ioan Lupaș, Traian Vuia, Constantin Daicoviciu, pr. 
Dumitru Stăniloae etc. În testament, Emanoil Gojdu a 
preconizat ca fundația să funcționeze, pe baza fonduri-
lor, până în anul 2070.  

Emanoil Gojdu a fost Prefect de Lugoj şi membru 
al Casei Magnaţilor din Ungaria, care era pe atunci ca-
mera legislativă superioară a ţării.  

Cea mai bună descriere a marelui filantrop se re-
găseşte în propriile sale cuvinte, care, pe lângă fapte, 
îl definesc ca un bun român: „Ca fiu credincios al Bi-
sericii mele, laud Dumnezeirea căci m-a născut ro-
mân; iubirea ce am către națiunea mea neîncetat mă 
îmboldește a stărui în faptă, ca încă și după moarte să 
mă ridic de sub gliile mormântului, spre a putea fi pu-
rurea în sânul națiunii mele…”

Dragi lugojeni,    

În apropierea Naşterii Mântuitorului, în aceste vremi accentuate de teama stârnită de un virus greu de învins, să ne 
reamintim, pentru a căpăta mai multă putere, cuvintele-îndemn: „Nu vă temeţi!” însoţindu-le cu primul cuvânt al 

Mântuitorului rostit după Înviere: „Bucuraţi-vă!”  Să vă bucuraţi dragi concetăţeni, de sănătate, de linişte, de familiile voastre.  
Sărbători fericite!

claudiu BucIu
Primar al oraşului Lugoj  

  Personalităţi de fală 

sport  

Echipa feminină de volei CSM Lugoj parcurge și 
în această ediție de campionat, un drum promi-

ţător. Ultimul turneu al părții secunde a Diviziei A1 fe-
minine de volei feminin a fost din nou excelent pentru 
CSM Lugoj, care a câștigat cele trei jocuri disputate, de 
două ori cu 3-0 și odată cu 3-2, punctul fiind pierdut în 
fața echipei care a organizat turneul, Rapid București.

 Lugojul are mare nevoie de o parcare în zona centrală
Platoul „Casei de Cultură a Sindicatelor” va fi 

expropriat, ne asigură edilul oraşului Lugoj, 
domnul Claudiu Buciu. Mă refer, a mai spus dom-
nia sa, la partea de construcții, pentru că terenul este 
al Primăriei Municipiului Lugoj. Acolo vom reface 
circulația și vom amenaja o zonă pietonală de mari di-
mensiuni. Îndrăznesc să cred că vom face și o parcare 

subterană, dar nu am încă garanția că ea va fi eficientă. 
O să facem o analiză cost-beneficiu și o să vedem dacă 
este eficient să facem acolo o parcare subterană și dacă 
o să găsim finanțare pentru asta.  

Comunitatea europeană evită să acorde finanțări 
pentru parcări, pentru că orice parcare încurajează tra-
ficul auto, iar măsurile actuale și programele pentru 

2021-2027 sunt orientate spre protejarea mediului. Iar 
asta înseamnă că, mai  mult ca sigur, nu se vor aloca 
bani pentru construcția de parcări.  Lugojul are mare 
nevoie de o parcare în zona centrală. Studiem locația 
aceasta și încă o locație în zona centrală și o să vedem 
care din ele o să fie fezabilă din punct de vedere finan-
ciar pe termen mediu și lung, a conchis domnul primar. 

Veşti bune 

Una din veştile bune pe care le aflăm de la con-
ducerea administraţiei municipale, este lega-

tă de dorinţa de conectare a cetăţenilor la reţeaua de 
gaz. Astfel, după spusele domnului primar Claudiu 
Buciu, pentru ca TransGazul să își aducă facilitățile 
într-o zonă, trebuie să se asigure că furnizorul care se 
va ocupa de zona respectivă are un număr minim de 
potențiali abonați. Adică nu trage nimeni gazul fără 
a avea siguranța că are cine să se conecteze la rețea.  

Transgaz, a mai spus domnul primar, nu își permi-
te să piardă bani, prelungind cu 10 km rețeaua până 
într-o zonă în care nu are abonați. Pentru a avea un 
număr mai mare de gospodării și a obține un punctaj 
mai mare, în vederea extinderii rețelelor în Tapia și 
Măguri s-a creat un protocol de asociere cu Primăria 
Nădrag, Primăria Criciova și Primăria Sacu. Într-un 
timp cât mai scurt trebuie să realizăm studiul de feza-
bilitate, ridicările topografice și să luăm angajamen-
tele de la proprietari”, a spus primarul Claudiu Buciu.

La toate lucarnele şi balcoanele
Au scos din cer îngerii icoanele
Şi-au aprins pe scări
Candele şi lumânări.

Oraşele de sus, în sărbătoare,
Au întins velniţe şi covoare,
Şi ard în potire
Mireasma subţire.

Şi din toate ferestrele odată,
Mii şi sute de mii,
Heruvimii fac cu mâna bucălată
La somnoroşii copii.  

De  Paºti  
tudor ARGHEZI

Poezia creştină 
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Adrian PĂuNEscu

Sunt nopţi şi zile pe pământ  
Când nu mai e nimica sfânt  
Şi omul trage-n jug din greu,  
Nebunii pleacă din spital  
Şi intră-n câmpul social  
Şi îl ucid pe Dumnezeu.  
   
Nebunii urcă-n vârf de tot,  
Comandă lumea idiot,  

Declară zilnic un război,  
Murim săraci, murim umili,  
Din moftul unor imbecili  
Şi este vai şi-amar de noi.  

Nebunii fac în lume foc,  
În oameni nu mai cred deloc,  
Ca în relicve care-au fost,  
Zoologia e la preţ,  
Stau geniile în coteţ  
Iar Shakespeare li se pare-un prost.  

Nu mai există nici valori,  
Nu se mai nasc nemuritori,  

Există bani şi-atâta tot,  
Să fim maimuţe-n carnaval,  
Maimuţa n-are ideal,  
Maimuţa are numai bot.  
Sunt puse ţările la zid,  
Democraţia e un vid,  
Sub echilibrul pururi frânt,  
Se-aruncă-n lume maladii,  

Popoarele spre-a se rări,  
Că-s prea mulţi oameni pe pământ.  
Şi totuşi, neamul omenesc,  
Contrar acelor ce-l pândesc,  
Va ridica pământu-n cer,  
Din piatră ne vom lua ovăz  
Şi vom lansa cumplitul văz  
Din ochii orbi ai lui Homer.  
Dar deocamdată…  
Suntem pe mâna unor nebuni!

Suntem  pe  mâna  unor  mari  nebuni  

Reguli schimbate în acest an  

În anul 2021, 
una din cele 

mai prezente între-
bări ale conducăto-
rilor auto, este cea 
legată de timpul în 
care expiră punctele 
de penalizare date de 
polițiștii rutieri.  

În practică, multe persoane confundă punctele de 
penalizare cu punctele-amendă. Diferenţa este însă 
clară: punctele de penalizare reprezintă o sancţiune 
complementară ce însoţeşte sancţiunea principală cu 
avertismentul sau amenda, în timp ce punctul-amen-
dă reprezintă unitatea de calcul pentru determinarea 
cuantumului amenzilor contravenţionale la regimul 
circulaţiei (un punct-amendă reprezintă valoric 10% 

din salariul minim brut pe economie, stabilit prin ho-
tărâre a Guvernului).  

Pentru cei care au fost trași pe dreapta și au pri-
mit amendă, Codul Rutier este destul de clar în 
privința abaterilor. Acesta prevede că la acumularea 
a 15 puncte de penalizare se suspendă dreptul de a 
conduce pentru 30 de zile. Puncte sunt anulate la îm-
plinirea termenului de 6 luni de la data constatării 
contravenției.  

În cât timp se șterg punctele de penalizare?  
1. Suspendarea exercitării dreptului de a conduce 

autovehicule se dispune:  
• pentru o perioada de 30 de zile, dacă titularul 

permisului de conducere a săvârșit contravenții care 
cumulează 15 puncte de penalizare;  

• pentru o perioada de 60 de zile, dacă titularul 
permisului de conducere cumulează, din nou, cel 

puțin 15 puncte de penalizare în următoarele 12 luni 
de la data expirării ultimei suspendări a exercitării 
dreptului de a conduce.  

2. În cazul în care conducătorul de autovehicul 
sau tramvai săvârşeşte, într-un interval de 6 luni de 
la data restituirii permisului de conducere, din nou, o 
nouă faptă, perioada de suspendare se majorează cu 
încă 30 de zile.  

3. În cazurile prevăzute la alin. 1 și 2 hotărârea 
de suspendare a exercitării dreptului de a conduce se 
comunică titularului în termen de 10 zile de la data 
constatării ultimei contravenții.  

4. Punctele de penalizare se anulează la împlinirea 
termenului de 6 luni de la data constatării contravenției.  

5. Suspendarea exercitării dreptului de a conduce 
anulează toate punctele de penalizare acumulate până 
în acel moment. 

Veşti de la Poliţia Rutieră

 Poşta redacţiei  

cititorii ne întreabă, noi răspundem
Mai mulţi cititori ai jurnalului nostru, din care unii chiar din comuna Voiteg, 

ne întreabă dacă pot organiza masa de nuntă acasă? Ceea ce ştim în acest 
moment, este faptul că ceremoniile religioase de nuntă sau botez se pot oficializa în 
continuare, în limita participării a maximum 16 persoane, distanţate fizic.  

De când a început pandemia iar autoritățile au luat măsura închiderii localurilor, 
multe nunți nu au mai putut avea loc, iar viitoarele mirese și miri caută soluții. Unii, 
asemeni cititorilor care ne-au întrebat, probabil se gândesc să facă acest lucru acasă, 
însă amenzile care se dau pentru încălcarea acestei restricții sunt mari.  

Petrecerile de orice fel, fie că sunt aniversări, nunţi sau botezuri, sunt interzise încă 
din data de 15 octombrie 2020 în toată ţara, indiferent dacă au loc în spaţii deschise 
sau închise. Aceste restricţii se aplică şi evenimentelor private care au loc în curţile 
caselor sau în cadrul pensiunilor turistice. Măsura se regăseşte şi în ultima hotărâre 
de Guvern prin care s-a decis prelungirea stării de alertă până la data de 12 aprilie.  

HG 293 / 2021, act normativ care a stat la prelungirea stării de alertă până pe data de 12 aprilie, stabileşte 
că evenimentele private organizate în spaţii închise sau deschise în saloane, cămine culturale, restaurante, 
baruri, cafenele sau săli sau corturi de evenimente sunt interzise.  

„Este o decizie care interzice evenimentele private și în spațiile deschise și în spațiile închise, pentru că 
este foarte greu să se respecte regulile în aceste evenimente, în general. (…) Lumea nu poartă mască, pentru 
că așa e natura evenimentului, se ia masa, s-a mai dansat sau a mai fost contact direct între oameni și ăsta 
devine un loc unde se răspândește virusul. (…) Soluția cea mai bună de protecție la acest moment și necesară 
este oprirea evenimentelor, pentru că sunt un loc de transmitere, acest lucru nimeni nu poate să îl nege. Dacă 
situația se îmbunătățește, se poate reveni asupra acestui lucru”, a declarat  Raed Arafat, şeful Departamentului 
pentru Situaţii de Urgenţă, înainte de adoptarea hotărârii de Guvern din octombrie. 

Cel mai bogat 
om din Cehia, 

miliardarul Petr Kell-
ner, care este şi propri-
etarul PRO TV, a murit 
într-un accident de eli-
copter în Alaska. Petr 
Kellner a cumpărat 
anul în 2019/ 2020 Pro 
TV, principalul canal 
de televiziune din Ro-

mânia, într-o tranzacţie prin care a preluat de la ameri-
canii de al AT&T grupul CME, principalul acţionar al 
PRO TV.  

Kellner a avut mai multe afaceri în România în ul-
timii 15 de ani, la un moment dat deţinuse şi 20% din 
Romexterra Bank, iar acum deţine două clădiri de bi-
rouri din apropierea Guvernului.  

Kellner a intrat în România în anul 2016, prima in-
vestiţie imobiliară fiind Metropolis Center, urmată în 
2018 de achiziţia Crystal Tower.  

Averea sa era estimată la 15,5 miliarde de dolari. 
Avea 55 de ani şi lasă în urmă un imperiu de afaceri, de 
la servicii bancare la telecomunicații și biotehnologie.  

sărmanul om bogat… 

Dragi locuitori ai comunei Voiteg,     

Aleasa sărbătoare prilejuită de Învierea Domnului nostru Iisus Hristos, să vă aducă în suflete liniște, pace și fericirea de 
a petrece aceste clipe magice cu cei dragi. Sfânta sărbătoare a Învierii Domnului să vă dea încredere, lumină, iubire, 

speranță, momente de neuitat alături de familie și multe realizări. 
Paște fericit! Hristos a Înviat!  

 consiliul Local al comunei 
VOItEG

Pagină realizată de Roxana FuRDEAN
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Iosif JEBELEAN  

În vizită la 
Lieblingul de la muzeu 
În Muzeul Satului Bănăţean din Timişoara, se 

află o gospodărie tipică pentru câmpia  
înaltă a Banatului timişean, formată dintr-o casă de 

locuit cu prispă din comuna Jebel, cu un hambar din 
comuna Tormac, satul Şipet, cu grajd şi coteţ pentru 
porci din satul Cerna comuna Liebling.  

Hambarul, o construcţie din lemn de stejar datată la 
mijlocul secolului al XIX-lea, este compartimentat în 
două încăperi: cea din dreapta, destinată cămării, cea 
din stânga, destinată depozitării cerealelor, iar între ele 
se află şopronul  pentru coşie.  

Grajdul adus din satul Cerna, comuna Liebling la 
muzeu este o construcţie realizată pe la începutul seco-
lului XX, semănând unei case cu două încăperi. Intra-
rea în grajd se face din curte printr-o prispă supraînălţată, 
sprijinită pe piloni din lemn  de stejar. Fundaţia este 
scundă şi executată din piatră.  

Grajdul, achiziţionat de la Toma Plavuşin din satul 
Cerna în anul 1975, a fost realizat de bunicul proprie-
tarului. Şi coteţul pentru porci aflat la Muzeul Satului 
Bănăţean are aproape o sută de ani şi a fost achiziţionat 
tot de la familia Plavuşin din satul Cerna. 

cum se va desfăşura slujba de Înviere din acest an...   
După cum am aflat de la Patriarhia Română, Slujba 

de Înviere din acest an, se va desfășura normal. În 
timpul slujbei, se vor purta măști, se va respecta distanțarea 
sanitară, iar la biserică se merge pe jos sau cu mașina.  

Conform datelor furnizate de Patriarhia Română, în-
tâlnirea organizată de Secretariatul de Stat pentru Culte 
la sediul Guvernului pe tema condițiilor în care se vor 
desfășura anul acesta Sărbătorile Pascale a fost bazată 
pe „un dialog deschis, onest, animat de cele mai bune 
intenții comune în identificarea soluțiilor optime pentru 
respectarea libertății religioase și, simultan, a respectării 
măsurilor sanitare în vigoare”.  

Cultele religioase au făcut propuneri adecvate 
situației epidemiologice încă delicate, dar și respectării depline a libertății religioase prin posibilitatea participării 
fizice a credincioșilor la momentele importante ale sărbătorilor, respectiv la Slujba de Înviere.  

„Deschiderea tuturor oficialităților pentru buna, ordonata și, în același timp, fireasca desfășurare a Slujbei de 
Înviere, ca și a celorlalte sărbători proprii altor culte religioase în următoarea perioadă, indică faptul ca acestea 
se vor putea desfășura normal, cu respectarea riguroasă a tuturor măsurilor sanitare ce vor rămâne obligatorii, 
purtarea măștii, distanțarea sanitară, deplasarea pe jos sau cu mijloc de transport propriu la lăcașul de cult de care 
aparținem etc.”, se arată în mesajul Patriarhiei.  

Datele concrete legate de organizarea și desfășurarea Slujbei de Înviere vor fi comunicate atât de Patriarhia 
Română, cât și de autorități după ce vor fi stabilite. 

 Ne-am interesat pentru dumneavoastră

satul cu nume de arendaş  
Deşi unul dintre sensurile cuvântului sălaş este acela de „mică 

aşezare de ţigani nomazi, de grup de familii de ţigani nomazi 
aflate sub conducerea unui vătaf, cătunul Conacul Iosif a fost înteme-
iat la anul 1870 de coloniştii maghiari de religie reformată aduşi să 
lucreze pământul.  

Numele aşezării a fost atunci Józsefszállás, după cel al arendaşului 
Josef.  

Lucrătorii au putut să cumpere parte din pământul pe care-l lucrau 
în rate, pe o perioadă 50 de ani. După anul 1954, cătunul a trecut în 

administrarea comunei Liebling, iar românii i-au spus Conacul Iosif.  
Acum este locuit de români majoritari, de maghiari şi de câteva familii de rromi. 

 Din cartea de istorie a comunei 

Dragi locuitori ai comunei Liebling,    

Odată cu venirea  primăverii se arată tot mai aproape de noi, marea Sărbătoare a Învierii Domnului nostru Iisus Hristos. 
Acestă bucurie creştină îmi oferă plăcutul prilej de a vă ura ca lumina şi căldura Paştelui să vă încălzească sufletele, să 

vă lumineze minţile, să vă deschidă inimile spre iubire, credinţă, iertare. Să fim mai buni, dragii mei consăteni, să ne bucurăm 
din plin de frumuseţea tuturor lucrurilor care ne înconjoară şi să dăruim iubire celor dragi.  

Sărbători fericite!    
Ioan MuNtEAN   

Primar al comunei Liebling 

La  Paºti  
Prin pomi e ciripit şi cânt,  
Văzduhu-i plin de-un roşu soare,  
Şi sălciile-n albă floare…  
E pace-n cer şi pe pământ.  
 
Răsuflul cald al primăverii  
Adus-a zilele-nvierii.  
Şi cât e de frumos în sat!  
 
Creştinii vin tăcuţi din vale  
Şi doi de se-ntâlnesc în cale  
Îşi zic: Hristos a Înviat!  

Şi râde-atâta sărbătoare  
Din chipul lor cel ars de soare.  
Şi-un vânt de-abia clătinător  
Şopteşte din văzduh cuvinte:  
E glasul celor din morminte,  
E zgomotul zburării lor!  
 
Şi pomii frunţile-şi scoboară  
Că Duhul Sfânt prin aer zboară.  
 
E linişte. Şi din altar  
Cântarea-n stihuri repetate  

Departe până-n văi străbate  
Şi clopotele cântă rar;  

Ah, Doamne! Să le-auzi din vale  
Cum râd a drag şi plâng a jale!  
 
Biserica, pe deal mai sus,  
E plină astăzi de lumină,  
Că-ntreaga lume este plină  
De-acelaşi gând, din cer adus:  
În fapta noastră ne e soarta  
Şi viaţa este tot, nu moartea.  

Pe deal se suie-ncetişor  
Neveste tinere şi fete,  
Bătrâni cu iarna vieţii-n plete;  
Şi-ncet, în urma tuturor,  

Vezi şovăind câte-o bătrână  
Cu micul ei nepot de mână.  

Ah, iar în minte mi-ai venit  
Tu, mama micilor copile!  
Eu ştiu că şi-n aceste zile  
Tu plângi pe-al tău copil dorit!  

La zâmbet cerul azi ne cheamă  
Sunt Paştele! Nu plânge, mamă! 

George cOŞBuc

Poezia creştină  
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 Din lirica frumoasă a lumii

Adrian PĂuNEscu

Aşa e mama şi a fost bunica
Aşa suntem femei lângă femei
Părem nimic şi nu-nsemnăm nimica
Doar nişte „ele” ce slujesc pe „ei”.  

Ei neglijenţi, iar ele foarte calme
Ei încurcând ce ele limpezesc

Ei numai tălpi şi ele numai palme
Acesta e destinul femeiesc.  

Şi-n fond, ce fac femeile pe lume?
Nimic măreţ, nimic impunător.
Schimbându-şi după ei şi drum şi nume
Pun lucrurile iar la locul lor.  

Cu-atâţia paşi ce au făcut prin casă
Şi pentru care plată nici nu cer
De-ar fi pornit pe-o cale glorioasă
Ar fi ajuns şi dincolo de cer.  

Ei fac ce fac şi tot ce fac se vede
Ba strică mult şi ele-ndreaptă tot
Şi de aceea nimeni nu le crede
Când cad, îmbătrânesc şi nu mai pot.  

Aşa e mama şi a fost bunica  
Şi ca ele mâine eu voi fi.
Ce facem noi, femeile? Nimica,
Decât curat şi uneori copii.  

Suntem veriga firului de aţă
În fiecare lanţ făcut din doi
Ce greu cu noi femeile în viaţă
Dar e şi imposibil fără noi…

Cântec   femeiesc 

Dragii mei consăteni,     

Învierea Domnului nostru Iisus Hristos reprezintă un adevăr divin, un adevăr ce dă o nouă formă existenţei umane. 
În această perioadă de aleasă sărbătoare şi nu numai, mereu trăind sub semnul credinţei, este bine să ne gândim cu 

bunătate la tot ceea ce ne înconjoară: la pământ, la apă, la aer, la cer şi, nu în ultimul rând, la oameni. Iar la oameni trebuie să 
privim cu credinţă, ştiut fiind că credinţa înseamnă iubire. Vă doresc, dragii mei consăteni, să aveţi parte de sănătate, pace în 
case şi iubire în sânul familiei. Bunul Dumnezeu să binecuvânteze casele voastre, ale tuturora. 

Sărbători fericite! 
Ion MIcuREscu

Primar al comunei Bata

Prin timişoara, pe urmele bătanilor de altădată   

 casa fără femeie e pustie pe dinăuntru, casa fără bărbat e pustie pe dinafară   
Recent, aflată în vizită la „Muzeul Satului Bă-

năţean” din Timişoara, am zăbovit mai mult 
în dreptul precum şi în interiorul unei case. E vorba 
de obiectivul numit „Casa de la Bata” şi îi îndemn pe 
tinerii bătani de azi, să nu o ocolească atunci când vi-
zitează capitala Banatului. După cum am aflat din pre-
zentarea ei, o plimbare prin curtea casei de la Bata şi 
o vizită a interiorului său ne prilejuiesc întâlnirea cu 
aceeaşi complementaritate de roluri cu care ne-a obiş-
nuit cotidianul ţărănesc, a femeii şi bărbatului decişi să 
„tragă la aceeaşi căruţă”…  

Construcţie remarcabilă, datată la sfârşitul secolului al 
XVIII-lea, casa de la Bata, aparţine primului tip de locu-
inţă bicelulară, cu prispă continuă pe latura lungă şi cu 
stâlpii de susţinere frumos ciopliţi. Dovadă a recunoaşte-
rii valorii sale patrimoniale, casa figurează pe lista monu-
mentelor istorice din judeţul Timiş, iar din 1970, aceasta 
întregeşte satul bănăţean recreat în cadrul muzeului.  

Elevaţia dovedeşte priceperea bărbaţilor – meşteri: 
pereţii sunt construiţi din bârne îmbinate la colţuri în 
cheutori româneşti, fiind lipiţi în interior cu lut şi văru-
iţi. Intrarea se făcea prin tindă, unde se află şi sistemul 
de încălzit şi gătit. Din tindă se intră, printr-o uşă sim-
plă, în camera de locuit, o încăpere spaţioasă; soarele 
îşi aducea lumina înăuntru prin două ferestre mici, pro-
tejate în exterior de obloane simple din scânduri.  

Împrejmuită cu lăteţi şi cu uşă din scânduri, gospo-
dăria de la Bata dă dreptate etnografilor care vorbesc 
despre arhitectura ţărănească veche ca despre o „civi-
lizaţie a lemnului”. Casa de la Bata este, însă, înainte 

de toate – la nivelul sensibilităţii care învăluie viaţa 
cotidiană a ţăranului bănăţean – spaţiul feminin prin 
excelenţă, locul binecuvântat al acelei femei care ştie 
ca nimeni altcineva cum să transforme o casă într-un 
cămin. Ne-o putem îmagina în două ipostaze, într-o al-
ternanţă de planuri care conferă dimenisunea profun-
dă a vieţii gospodăreşti, deopotrivă două capitole ale 
aceleiaşi poveşti: mai întâi, povestea unei zile obişnuite 
din viaţa unei femei harnice, „stăpâna” cuptorului de 
gătit, mânuind cu îndemânare o recuzită simplă, dar 
maximum utilitară, a inventarului de bucătărie; ne-o 
imaginăm gândind reţete de mâncare simple, încercând 
să dea gust cât mai bun fierturilor de legume, astfel în-
cât copiii să nici nu-şi dea seama că lipseşte carnea. Sau 
frământând aluatul şi transformându-l, parcă magic, în 

coptături al căror miros încă ne mai urmăreşte şi acum, 
într-un exerciţiu de memorie olfactivă a copilăriei…  

De celalaltă parte, al doilea capitol al poveştii: feme-
ia în mijlocul decorului sărbătoresc, creat de ea însăşi: 
casa pregătită de sărbătoarea duce ceva din căldura cu-
lorilor focului din cuptorul din tindă în decorul cromatic 
al ţesăturilor ce împodobesc casa în sărbătoare. Aceleaşi 
mâini care ieri găteau mâncarea pentru întreaga fami-
lie, legănau copiii sau spălau hainele, astăzi decorează 
interiorul pentru a primi cu seninătate, într-o atmosferă 
festivă, sărbătoarea: tot ea, femeia casei a fost cea care a 
ţesut şi cusut modelele de foc pe pânză…  

Oare de câte ori o fi copt gospodina pâine în cupto-
rul în faţa căruia stăm noi acum? Oare de câte ori s-o fi 
aşezat pe prag, legănându-şi copilul în poală? Oare de 
câte ori o fi făcut semnul crucii peste bucatele gătite şi 
peste masa pusă pentru întreaga familie? Oare de câte 
ori s-o fi îndreptat de spate stând pe scaunul scund la 
războiul de ţesut, dorindu-şi ca pânza să iasă deasă, 
dreaptă, uniformă?  

„Casa fără femeie e pustie pe dinăuntru, casa fără 
bărbat e pustie pe dinafară”, se spune în satele bă-
tanilor. Casa de la Bata ne confirm că nimic nu este 
mai adevărat, oferindu-ne poate cea mai de preţ lecţie 
a ţăranului român: rolurile într-o gospodărie nu sunt 
antagonice, nici sporadic şi nici alternative, ci mereu, 
mereu, complementare. O complementaritate pe care 
omul modern a uitat-o şi care, tocmai de aceea, a năs-
cut angoase, frustrări sau anomalii total străine omului 
simplu, ţăran de-o viaţă. 

Rubrica Bisericii   

  cuvântul care zideşte    
„Eu sunt învierea şi viaţa; cel ce crede în Mine, chiar dacă 
va muri, va trăi. Şi oricine trăieşte şi crede în Mine nu va 
muri în veac. Crezi tu aceasta?” (Domnul Iisus Hristos)  

*
„Omul se naște cu adevărat, nu atunci când îl naște 
mama sa ci atunci când se naște întru Hristos Iisus pen-
tru viața nemuritoare. Învierea lui Hristos este mama 
noastră, a tuturor.” (Părintele Iustin Popovici) 

 *
„Dar aşa cum soarele răsare în altă lume, la fel şi creş-
tinul, prin Învierea din morţi a lui Iisus Hristos, a primit 

încredinţarea că după urmează un strălucitor răsărit de 
soare, urmează o nouă zi, o nouă viaţă. „A murit”, o să 
se spună şi despre mine şi despre tine într-o zi; în ziua pe 
care eu nu o cunosc, care nu ştiu când va sosi.”  (Î.P.S. 
Justinian Chira)  

*
„Noi trăim ca şi cum Hristos n-ar fi înviat din morţi, ca 
şi cum acest unic eveniment nu ar avea nici un sens pen-
tru noi.” (Părintele Alexander Schmemann)  

*
„Toate sărbătorile bisericeşti ar fi lipsite de sens dacă 

n-ar exista Sf. Paşti. Dacă Hristos n-ar fi înviat, celelalte 
evenimente evanghelice ar putea fi privite doar în con-
text istoric şi alt preţ, decât moral şi cultural, n-ar fi avut. 
Noi spunem că fiecare sărbătoare creştinească aparţine 
veşniciei, deoarece duhovniceşte o umple Paştile. Veş-
nicia e prezentă în vremea noastră şi noi devenim copar-
ticipanţi reali la această sărbătoare.” (Părintele Alexie 
Uminski) 

*
„Se tem de moarte, doar cei care nu cred în înviere.” (Sfân-
tul Ioan Gură de Aur)

Pagină realizată de Roxana FuRDEAN



12.aprilie

 oaia 
de Felnac

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de  simona BLAJ

Iubiţi consăteni,      
Iată că în acest an, în apropierea celei mai frumoase sărbători creştine, am prilejul să mă adresez dumneavoastră 

prin intermediul Jurnalului interregional „Banatul”, un jurnal construit, după cum se vede, după modul cum 
împărăteasa Maria Tereza, a gândit civilizaţia topografică a Banatului. Oricine, spunea împărăteasa, va dori să plece din 
satul lui la târg, să fie silit prin configuraţia drumului să treacă cel puţin printr-o altă localitate. Oferindu-se administraţiei 
noastre, de către Uniunea Jurnaliştilor din Banatul Istoric, oportunitatea de a fi prezenţi în această ediţie, doresc ca Învie-
rea Domnului să vă aducă armonie în case și în gânduri, împăcare și înțelepciune în sânul familiei. Fie ca Lumina Sfântă 
a Învierii să vă inunde pragul casei și să vă aducă numai armonie, fericire și multă iubire. 

Paște luminat!
Ioan MALIŢA   

 Primar al comunei Felnac 

Privind fotografiile din această pagină, ne punem cu îndreptăţită mirare întrebarea: „Chiar s-a trăit pe pământ astfel? Adică, oamenii chiar se puteau 
apropia unii de alţii, doamnele îşi puteau ţine soţii de braţ şi feciorii puteau ţine fetele de mână? Chiar avea satul voie să-şi vadă fiii şi fiicele bucurân-

du-se împreună?”  Dacă dumneavoastră, cititorii noştri m-aţi întreba: „Vom mai putea trăi frumos ca odinioară?”, nu v-aş putea da un răspuns. În schimb, vă 
ofer cu drag imaginile pentru aducerea aminte a unor vremuri care cu fiecare zi care trece par tot mai neverosimile. Era anul 2019, a doua zi după Rusalii, şi 
în imaginea din stânga sus, îl putem vedea pe edilul comunei noastre domnul Ioan Maliţa alături de domna sa, Luminiţa, urmaţi de doamna Maria şi domnul 
Florin Brie, viceprimarul comunei. Se mai poate recunoaşte în fotografii, alături de participanţi şi micuţa Iasmina Dragomir. Preaonoraţii Părinţi, Părintele 
Paroh, Stelian Petrică Ungur  şi Părintele Paroh al Bisericii Ortodoxe sârbe, Miloevici Sata, erau, prin prezenţa lor, chezăşia veşniciei ortodoxe pe aceste locuri. 



13.aprilie

 oaia 
de Deta

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de prof. Anca Luminiţa EFtENIE

Petru ROMAN  -  Primar al orașului Deta

Pornim spre Deta într-o 
dimineaţă însorită de 

martie, cu aer rece şi pătrun-
zător. De data aceasta avem 
ocazia să admirăm oraşul până 
la întrevederea de la primărie. 
Afară e soare şi locurile parcă 
te invită să le vizitezi. Drumuri 
noi, îngrijite, parcări bine or-
ganizate, semaforizare optimă 
pentru evitarea aglomeraţiei, 

piste de biciclete, iluminat stradal, pavaje, spaţii ver-
zi, blocuri cu locuinţe pentru tineri, căsuţe cu produ-
se alimentare şi multe flori pe viitoarea pietonală... 
parcă înţeleg de ce îl votează permenent lumea pe 
domnul primar. Oamenii îi sunt recunoscători pentru 
firea lui de om bun şi gospodar. Rar intră cineva pe 
uşa primăriei fără să îi rezolve problema. „Sunt aici 
în slujba cetăţenilor din Deta şi Opatiţa - spune dom-
nul Petru Roman - sunt aici, în primul rând ca să-i 
ajut pe ei, să le fac viaţa mai uşoară".    

A trecut o iarnă grea, domnul primar, cu zăpadă 
prea puţină, dar cu apăsare sufletască în urma aces-
tui val de Covid. Cum se prezentă situaţia în Deta? 
Am observat că există un centru de vaccinare şi aici.

4Aveți foarte multă dreptate. Chiar a fost o iar-
nă foarte grea și aș fi preferat să avem multă zapa-
dă sau viscol pentru că am fi putut rezolva proble-
mele mult mai ușor. Această perioadă de pandemie 
ne apasă pe toți și nu putem spune, din păcate, că 
se vede capătul tunelului. Multe activități pe care 
până acum le desfășurăm firesc și fără probleme 
sunt acum blocate de acest pericol permanent 
care ne pândește la fiecare pas. Noi, la primarie, 
am făcut eforturi pentru a ajuta acolo unde am pu-
tut. Nu avem competențe medicale, dar știm să fim 
oameni și să ajutăm atunci când e nevoie. Cred că 
dincolo de cifre, carantine și izolări trebuie să fim 

atenți la cei de langă noi, să nu ne pierdem com-
pasiunea și înțelgerea față de aproapele nostru și 
astfel vom putea depăși aceste momente extrem 
de grele. În privința centrului de vaccinare, noi am 
ajutat atât cât am putut, dar așa cum spuneam nu 
avem competențe medicale și nu am fost implicați 
strict în procesul de vaccinare. 

De asemenea, am observat că nu aţi lăsat  eveni-
mentele din ultimele luni să vă copleşească, ci v-aţi 
concentrat pe buna gospodărire a oraşului nostru. 
Aţi finalizat proiectul de pe strada Mihai Viteazul, 
avem parcări noi, trotuare, piste de biciclete. Ne pu-
teţi vorbi puţin despre el? 

4Lucrările de pe Mihai Viteazul au fost într-ade-
văr realizate, dar acestea sunt doar o parte dintr-un 
plan de modernizare a orașului. Şi în acest an avem 
multe proiecte importante pentru oraș. Avem o 
serie de proiecte în implementare, unele care se 
vor finaliza în acest an, dar și multe proiecte noi 
la care vom începe să lucrăm în următoarele luni. 
Toate aceste proiecte sunt gândite pentru a crește 
confortul urban și pentru a face din Deta un oraș 
modern. Facem eforturi pentru a găsi cât mai multe 
surse de finanțare, iar proiectele europene repre-
zintă un ajutor important în acest demers. Nici veni-
turile locale nu sunt de neglijat, de aceea este foar-
te important ca oamenii să își achite la timp taxele 
și impozitele. Acești bani se întorc în comunitate și 
rezultatul se poate vedea la fiecare pas. 

Care sunt următoarele proiecte pe care vă propu-
neţi să le terminaţi în viitorul apropiat?

4Probabil cele mai vizibile proiecte ale orașului 
sunt cele care se vor finaliza în acest an. Dintre 
acestea pot să amintesc de finalizarea lucrărilor la 
trotuarul de pe strada Ghioceilor. În luna aprilie se 
va încheia și proiectul de extindere, modernizare 
și dotare la Grădinița cu Program Prelungit Deta. 
De asemenea, la sfârșitul anului va avea loc fina-
lizarea unui nou bloc ANL cu 32 de apartamente. 
Primăria Deta va finanța utilitățile și parcarea de 
32 de locuri. Lucrăm la modernizarea prin asfalta-
re a șoselei și a trotuarului pe strada Pescărușilor, 
la modernizarea străzii Carpați (șanț și trotuar), la 
modernizarea străzilor Anton Kratzer și Elena Ghe-
nescu (trotuar) și la realizarea unui teren sintetic 
în incinta stadionului orășenesc Deta. Se vor alo-
ca sume de bani Spitalului Orășenesc Deta pentru 
a remedia neajunsurile în așa fel încât să poată fi 
obținută acreditarea acestuia. Anul acesta are loc 
predarea amplasamentului pentru construirea 
unui bloc de 32 de apartamente sociale în zona Tîr-
gu Mare, iar în satul Opatița se va construi o capelă. 
În acest moment se află în evaluare, in fază precon-
tractuală proiectul prin POR privind schimbarea tu-
turor corpurilor de iluminat din orașul Deta, cu noi 

corpuri moderne, care funcționează prin sistem 
led. În evaluare se află și proiectul privind moder-
nizarea corpului clădirii în care se află Şcoala Gene-
rală, clasele V-VIII, proiect finalizat în acest an. De 
asemenea, se continuă proiectele începute în anul 
precedent și care au termen de finalizare anul vii-
tor, de exemplu Centrul Cultural construit în Parcul 
Orașului Deta. A fost câștigată licitația proiectului 
„Îmbunătățirea calității vieții populației orașului 
Deta” prin crearea de noi structuri sociale, în ca-
drul căruia vor fi realizate o creșă, un centru de zi 
pentru bătrâni și amenajarea străzilor cu pistă de 
biciclete pe străzile Pădurii și Termal. Proiectul are 
o valoare de 10.719.587,62 lei. Lucrările vor începe 
în acest an. De asemenea, se află în licitație proiec-
tul „Îmbunătățirea calității vieții prin reabilitarea 
și consolidarea locuințelor sociale precum și reali-
zarea pistelor de biciclete - acces la proprietate și 
acces auto la locuințele sociale”. Se vor amenaja și 
moderniza cu piste de biciclete în cadrul proiectu-
lui străzile Avram Iancu și 1 Mai. Valoarea proiectu-
lui este de 5.551.850,71 lei.

Cum aţi dori să încheiem acest interviu?
4 Aș dori să încheiem într-un ton optimist. 

După cum am văzut, noi nu stăm să așteptam să 

treacă pandemia. Ne vedem de treabă, muncim 
zi de zi pentru ca locuitorilor din oraș să le fie mai 
bine. Avem, însă, nevoie de sprijin și de înțelege-
re. Locuitorilor din Deta și din Opatița le adresez, 
cu ocazia Sfintelor Sărbători Pascale, rugămintea 
să aibă grijă de ei și de cei din jurul lor, de familie, 
de prieteni, de apropiați. Trebuie să fim solidari în 
aceste momente grele și sunt sigur că vom depă-
și greutățile și ne vom întoarce la viața noastră. Să 
avem grijă de sănătatea noastră și de a celor dragi. 
Fie ca bunul Dumnezeu să aducă lumină în casele 
voastre, ale tuturor, speranță, în suflete și împlini-
rea tuturor dorințelor. Hristos a înviat!

Fie ca bunul Dumnezeu sã aducã luminã în casele voastre, ale tuturor, speranþã, în suflete 
ºi împlinirea tuturor dorinþelor. Hristos a Înviat!"



14.aprilie

 oaia de 
Topolovãþu Mare

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Rubrica şcolii  

 Elevii ne întreabă, noi răspundem  

Elevul Mihai Petre din comuna Topolovăţu Mare, ne întreabă cum este corect: aţi sau a-ţi spus, cântat, 
scris, vorbit etc.?  

Dragă Mihai, omofonele aţi și a-ţi, se pronunță la fel, dar se scriu diferit, în funcție de context generează, 
adesea, greșeli în scris. Ați se scrie într-un cuvânt numai când este verb auxiliar, care intră în structura perfectului 
compus al verbului de conjugat: Voi ați spus adevărul  / Dumneavoastră ați scris textul acesta ?/ Voi ați cântat 
la cor ? / Voi ați vorbit foarte convingător etc.  

În acest caz, verbul auxiliar aţi este urmat de participiul verbului de conjugat, care se recunoaște ușor, pentru 
că se termină în consoanele –s sau –t.  

Se scrie a-ți, în două cuvinte, cu cratimă, când verbul care urmează acestei structuri este la modul infinitiv, 
deci se termină în vocală, nu în – s sau – t: Am venit pentru a-ți spune adevărul / Ți-am dat caietul pentru a-ți 
scrie temele / M-am grăbit să ajung, pentru a-ți vorbi etc.  

De această dată, cratima indică rostirea într-o singură silabă, a prepoziției specifice modului infinitiv – a și  
pronumelui, forma neaccentuată, – ți. 

Din albumul comunei  

Domnul profesor Ovidiu Doţa, primarul comunei Topolovăţu Mare, 
alături de prim-ministrul ţării, domnul Florin Cîţu.

În urma demersurilor făcute de domnul pri-
mar Ovidiu Doţa, comuna Topolovăţu Mare, 

va beneficia de o Staţie de Pompieri, ceea ce va duce 
la o reducere semnificativă a timpului de răspuns în 
caz de intervenţii. Autospecialele se vor afla în sta-
re de bună funcţionare, 24 de ore din 24, urmând ca 
administraţia comunei Topolovăţu Mare, să identifice 
terenul necesar în suprafaţă de 5.000 mp. 

   24 de ore din 24 

La început de nou mandat, domnul profesor 
Ovidiu Doţa, a reuşit să determine începe-

rea unui proiect important pentru comuna Topolo-
văţu Mare. Este vorba de proiectul privind „pune-
rea în siguranţă a nodului hidrotehnic Topolovăţu 
Mare, pe râul Bega, prin ample lucrări de reabili-
tare şi automatizare stavilă plană, complementare 
cu anrocamente în risbermă şi pereul uscat, lucrări 
de decolmatare amonte şi aval de barajul stăvilar 
şi canalul de evacuare, precum şi retehnologizarea 
echipamentelor.

Veşti bune!  

siguranţă hidrotehnică      

 Locul II pe ţară!    

Munca domnului primar Ovidiu Doţa, din 
chiar începutul acestui an, se arată rodnică. 

Astfel, aflăm că Topolovăţu Mare, se află, conform 
„Raportului de Selecţie” privind „Proiectul de In-
stalaţii de Dezinfecţie şi Dezinsecţie”, pe locul II pe 
ţară. Felicitări, domnule primar!

Ştiaţi că…

De curând a început proiectul de asfaltare, pe 
fonduri europene, în localităţile Topolovăţu 

Mare şi Şuştra? Carevasăzică, acolo unde este voinţă 
din partea primarului este şi drum de mers. 

tablete pentru elevii comunei   

Aflăm de la „Au-
toritatea pentru 

digitalizarea Români-
ei”, prin notificarea 
privind rezultatul 
etapei de verifica-
re administrativă 
şi a eligibilităţii, că 
în cadrul proiectului pri-
vind „Îmbunătățirea conținutului 
digital și a infrastructurii în domeniul 
educației”, cererea de finanţare depusă de primăria 
comunei Topolovăţu Mare, privind achiziţionarea de 
tablete şcolare pentru dotarea şcolilor de pe raza co-
munei, a fost admisă în etapa de verificare a confor-
mităţii administrative şi eligibilităţii.

Pagină realizată de Mihaela AstRENIE  

Dragi locuitori ai comunei Topolovăţu Mare,      

De veacuri, amintirea Învierii lui Iisus Hristos este una dintre cele mai importante sărbători creștine. Un nou început, o 
nouă viață, amintirea măreției lui Iisus Hristos sunt câteva dintre semnificațiile acestei date.  

Dragi consăteni, ne aflăm la un pas de marea sărbătoare a Sfintelor Paști și, fie că trimitem mesaje frumoase, fie că mergem 
la Sfânta Biserică sau ciocnim ouă, Învierea Domnului nostru Iisus Hristos, doresc să vă aducă tuturor pace în case, speranțe 
împlinite, fericire și prosperitate. Hristos a Înviat!     

Primar,  
Ovidiu DOŢA  



15.aprilie

 oaia de 
Victor Vlad Delamarina

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Poezia creştină   

 Imnul  Învierii 
Vă cheamă Domnul slavei la lumină,
Vă cheamă mucenicii-n veşnicii,
Fortificaţi Biserica Creştină
Cu pietre vii zidite-n temelii.

Veniţi, creştini, luaţi Lumină,
Cu sufletul senin, purificat!

Veniţi, flămânzi, gustaţi din Cină,
E Nunta Fiului de Împărat!

Să crească-n inimile noastre-nfrânte
Un om născut din nou, armonios,
Pe chipurile voastre să Se-mplânte
Pecetea Domnului Iisus Hristos.

Un clopot tainic miezul nopţii bate,
Iisus coboară pe pământ;
Din piepturile voastre-nsângerate
Răsună Imnul Învierii Sfânt.

Smulgeţi-vă din ceata celor răi,
Intraţi în cinul oastei creştineşti,
Priviţi spre Porţile Împărăteşti,
Căci cei din urmă fi-vor cei dintăi.  

Valeriu GAFENcu

Pagină realizată de Roxana FuRDEAN  

Dragi consăteni,    
Aşa după cum ne învaţă Preaonoraţii Părinţi în Sfintele Biserici, Paştele este o sărbătoare aparte între toate sărbătorile 

religioase. O sărbătoare pe care oamenii o petrec în mijlocul familiei. O sărbătoare prin care Mântuitorul nostru ne-a 
dăruit o nouă viaţă, astfel încât fiecare dintre noi să ştie să îşi preţuiască existenţa şi să se bucure de ea. Cu acest binecuvântat 
prilej, vă urez dumneavoastră, tuturor consătenilor mei, ca noaptea sfântă a Învierii să vă lumineze sufletele pentru a fi mai 
buni, mai curaţi, mai înţelegători şi mai apropiaţi de Dumnezeu.  

Un Paşte fericit tuturor!
Ioan cristian cARDAŞ     

Primar al comunei Victor Vlad Delamarina   

Din albumul primăriei  

Aşa cum am mai spus, infrastructura rutieră reprezintă una 
din priorităţile mandatului meu.

Ioan Cristian CARDAŞ

Ne-am interesat pentru 
dumneavoastră  

Acte necesare în vederea întocmirii dosarului pen-
tru alocaţia de susţinere a familiei, pentru fami-

liile care au în întreţinere copii minori şi care au un venit 
net de până la 370 lei / membru de familie:  

 - livretul de familie, completat la zi de către Serviciul 
Stare Civilă – copie şi original;  

 - cărţi / buletine de indentitate ale părinţilor în copie 
şi original;  

 - certificatul de căsătorie al părinţilor copie şi origi-
nal;  

 - certificate de naştere ale copiilor minori şi cărţi de 
identitate după caz;  

 - adeverinţe privind venitul net, sau cupoane de pen-
sie / ajutor de şomaj / ajutor social / declaraţie notarială 
din care să reiasă faptul că nu se realizează venituri, pen-
tru luna anterioară depunerii cererii, în adeverinţele de 
salariat fiind necesar să se menţioneze şi dacă solicitanţii 
beneficiază sau nu de bonuri de masă;  

 - cupon pensie de întreţinere, dacă este cazul;  
 - cupon alocaţie de stat / extras de cont;  
 - adeverinţă bunuri de la administraţia financiara (te-

renuri, autoturisme etc), dacă este cazul;  
 - adeverinţe de elev pentru copiii de vârstă şcolară, 

în care să se menţioneze dacă minorii repetă anul şcolar 
şi motivul, dacă este cazul; pentru copiii care repetă anul 
din motive medicale, se va ataşa copie certificat medical;  

 - hotărâre de plasament familial, dacă este cazul;  
 - hotărâre judecătorească definitivă de divorţ, certifi-

cat de deces sau  adeverinţă de la penitenciar pentru soţul 
arestat, dacă este cazul;  

 - certificat de încadrare în grad de handicap pentru 
copii şi / sau adulţi, dacă este cazul;  

 - adeverinţă de la asociaţia de locatari;  
 - copie contract locuinţă;  
 - două dosare de încopciat.  
Atenţie!  
În cazul uniunii consensuale numită şi concubinaj, 

considerata familie beneficiară după noua lege, vor fi pre-
zentate şi documente referitoare la componenţa familiei 
şi venituri pentru partenerul (concubinul) solicitantului.

Elevii ne întreabă, noi răspundem    
Eleva Sorana Istrate din comuna Victor Vlad Delamarina, ar dori să afle originea şi sensul expresiei „Prin furcile 

caudine”? 
Dragă Sorana,  „caudine” vine de la numele unui vechi orăşel din Italia: Caudium, în apropierea căruia era un 

defileu muntos, pe care romanii îl botezaseră Caudinae Furcae adică Furcile caudine, sau Caudinae Fauces cu sensul 
de Strâmtoarea caudină, azi: valea Arpaia.  

Dar numele acestor chei muntoase ar fi rămas desigur necunoscut, dacă Pontius Herennius, generalul unui 
popor foarte mândru - samniţii - n-ar fi aplicat romanilor, cu care se războiau de mult, tratamentul cel mai ruşinos 
din toată istoria lor militară.  

Faptele s-au petrecut în anul 321 (î.Chr.) şi sunt povestite de Titus Livius în cartea IX De la fundarea Romei (vol. 
II, Ed. Ştiinţifică, 1959, p. 229-239).  

Samniţii, vlăguiţi de atâtea bătălii, au restituit romanilor toată prada luată de la ei timp de 20 de ani, le-au trimis şi 
toţi prizonierii înapoi şi le-au cerut pace.  

Romanii au acceptat ploconul, dar le-au refuzat pacea. Mânios faţă de această lipsă de mărinimie, Pontius He-
rennius a atras, printr-un şiretlic, oştile romane în defileul numit „ Furcile caudine” şi nu le-a îngăduit să iasă din 
această capcană decât după ce au trecut sub un jug, în strigătele de ocară ale trupelor samnite.  

Expresia „a trece prin furcile caudine” a intrat în toate limbile spre a desemna acceptarea, de nevoie, a unor con-
diţii grele, înjositoare.  

În poezia „Un cântec barbar”, marele poet George Coşbuc scrie: „În togă, plângând de ruşine, / I-om trece prin 
furci caudine.”

Rubrica şcolii  

Nu se mai ţine cont de locul de emitere al reţetei   
Cei ce urmează un tratament vor putea, începând din 1 aprilie, 

să-și cumpere medicamentele necesare din orice farmacie din 
țară, fără să se mai țină cont de locul în care a fost emisă rețeta, ca în 
prezent, potrivit unei hotărâri oficializate cu puțin timp în urmă. Toto-
dată, prin același act normativ a fost prelungită, până la sfârșitul lunii 
iunie, valabilitatea pachetelor medicale actuale, care ar fi trebuit să 
expire la sfârșitul acestei luni.  

Concret, HG 351/2021, ce a fost publicată azi în Monitorul Oficial 
nr. 313, stabilește, printre altele, că medicamentele vor putea fi cum-
părate de către asigurați, din 1 aprilie 2021, adică de joi, de la orice 

farmacie din țară, indiferent de județul în care se află medicul care a emis rețeta.  
Legislația actuală prevede obligația farmaciilor de a elibera medicamente prescrise doar pentru rețete eli-

berate de un medic care are contract cu aceeași casă de asigurări de sănătate, adică din aceeași regiune.  
Măsura ar fi trebuit să se aplice de la 1 iulie 2018, dar autoritățile au tot amânat implementarea ei.  
Totuși, vor fi și medicamente pentru care nu se va aplica nouă regulă. Mai exact, excepție vor face, de la 

1 aprilie, medicamentele aferente contractelor cost-volum-rezultat, care se eliberează indiferent de casa de 
asigurări de sănătate în evidența căreia se află asiguratul, cu condiția ca furnizorul de medicamente să fie în 
contract cu aceeași casă de asigurări de sănătate cu care se află și medicul care a emis prescripția medicală. 

Rubrica medicului de familie  

Consiliul Local al comunei Victor Vlad Delamarina, 
urează tuturor locuitorilor comunei, Sărbători Binecuvântate!  



16.aprilie

 oaia 
de Vermeº

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Roxana FuRDEAN

Din albumul 
cu poze de demult…

 Rubrica şcolii 

Răspundem elevilor  

Eleva Mirela Stancu din comuna Vermeș, ne roagă să-i expli-
căm sensul și originea cuvântului „machiavelism”. 

Dragă elevă, cuvântul machiavelism, folosit pentru a denumi un 
anumit comportament, s-a format de la numele lui Niccolo Machia-
velli, un gânditor umanist italian, din perioada Renașterii, filosof, 
teoretician al politicii și al istoriei, autor, printre altele, al operei 
„Principele”, concepută în 1513 și publicată în 1532.  

Trebuie să știi că această carte a fost gândită ca un dar al lui 
Machiavelli, nu pentru a fi publicat, ci pentru Lorenzo al II-lea de 
Medici, care a condus Florența între 1513 și 1519. În această lucra-
re, autorul a preconizat, cu sinceritate, dar și cu cinism, că, în po-

litică, pentru atingerea scopurilor , se apelează la orice mijloace - minciună, viclenie, lipsa de scrupule, trădare, 
corupție, „executare” publică a opozanților, pentru a se descuraja orice concurs al autorității etc.  

Este vorba, așadar, despre un tratat despre „arta” cuceririi și conservării puterii, bazat pe manipularea senti-
mentelor umane și a reacției maselor.  

În timp, termenul machiavelism a trecut din zona doctrinei politice în limbajul curent, pentru a caracteriza 
succint atitudinea unor persoane care, abandonând morala, apelează sistematic la viclenie, minciună, calcul 
premeditat, ingeniozitate în rău, abuz verbal, furie explozivă, comportament intimidant etc., pentru a atinge sco-
puri, interese personale precise. Se poate spune, de exemplu: „Realitatea arată adesea că s-ar putea să reuşeşti în 
viață dacă minți, te înfurii, înșeli, adică dacă optezi pentru un comportament machiavelic”. / „Cine gândește și 
acționează machiavelic este, desigur, indiferent față de valorile morale etc.”  

Dacă răspunsul meu te-a mulțumit, te mai aștept și cu alte întrebări. 

 se deschid sălile de nunţi!  

ªapte din zece cupluri și-
au amânat nunțile din 

cauza pandemiei. Ceilalți au făcut 
ceremonii restrânse și petreceri cu 
familia. „Asociația Furnizorilor 
din Industria Nunților” propune 
Guvernului ca din 15 mai să poa-
tă organiza din nou nunți, dar cu 
testarea tuturor invitaților. Sunt trei 
scenarii propuse Guvernului.  

„Am propus trei scenarii: verde, 
galben, roșu. Dacă vorbim de roșu, 
propunem că nu putem să-l avem 
doar dacă sunt invitați care au făcut 
vaccinul, au avut COVID-19 sau 

acceptă testarea la intrarea la eveniment, pe cheltuiala 
organizatorilor”, precizează Alin Caraman, președinții 
Asociației Furnizorilor din Industria Nunților.  

Cei care vor fi testați pozitiv nu vor putea in-
tra. E dorința tuturor să fie sănătoşi, pentru siguranţa 
invitaților. Ori un test PCR cu 24 de ore înainte sau la 
intrare, un test rapid. Vorbim și de cele non invazive, 
cele cu salivă. ”  

Asociația din industria nunților a pregătit un pro-
iect de lege, cu o corelare între suprafață și numărul 
de invitații. Este o alianță mare, împreună cu HoReCa, 
turismul, concertele. Există un grup de lucru pentru a 
intra în normalitate.  

În funcție de rata de infectare, la o masă de 12 per-
soane vor sta 6, 8, sau 10 persoane. Dacă sunt testați se 
poate să fie și în, dar se pune sau limitează în funcție de 
suprafață ringului. 

Dragi mei consăteni, 
Se apropie aleasa sărbătoare a Învierii Domnului nostru Iisus Hristos ce ne aduce aminte că în seara Paștilor se jertfea 

mielul pe care-l consumă familia, că atunci când au fost eliberați din robie, cu sângele mielului au fost stropite pra-
gurile de sus ale uşilor, iar îngerul morții n-a intrat în casele evreilor și întâi născuții lor au fost salvați. Și aducându-ne aminte, 
cum spuneam, să lăsăm și noi, pe pragul vieții noastre, în preajma acestora sărbători, invidia și ura, făcând loc bunătății și 
înțelegerii.  

Sărbători cu pace și bucurii! 
Ion Iacob DAMIAN  

 Primar al comunei Vermeş

Cine ar fi crezut, în anul în care se imortaliza momentul din imagine, că 
oamenii vor umbla mascaţi, ferindu-se unii de alţii ca de duşmani. Era anul 
2017, dar pare aşa de demult, tare demult. De la stânga spre dreapta foto-
grafiei: Petrişor Cireşan-viceprimar al comunei Vermeş, Remus Gal – secre-
tar general al Primăriei Fârliug, Titu Bojin – director general la Administraţia 
Bazinală de Apă Banat, Vasile Todi – preşedinte al Uniunii Jurnaliştilor din 
Banatul Istoric, Ion Iacob Damian – primar al comunei Vermeş şi Ilie Golubov 
– primar al comunei Remetea Mare. Ce vremuri...  

Vă vine să credeţi?  Poezia de ţinut minte  

Alexandru VLAHuŢĂ

Hristos  a  Înviat!  

Și-au tremurat stăpânii lumii
La glasul blândului profet
Și-un dușman au văzut în fiul
Dulgherului din Nazaret!

El n-a venit să răzvrătească
Nu vrea pieirea nimănui;
Desculț, pe jos, colindă lumea
Și mulți hulesc în urma lui.

Și mulți cu pietre îl alungă
Și râd de el ca de-un smintit:
Iisus zâmbește tuturora-
Atotputernic și smerit!

El orbilor le dă lumina,
Și muților le dă cuvânt,
Pe cei infirmi îi întărește,
Pe morți îi scoală din mormânt.

Și tuturor de o potrivă.
Împarte darul lui ceresc-

Și celor care cred într-însul,
Și celor ce-l batjocoresc.

Urască-l cei fără de lege ...
Ce-i pasă lui de ura lor?
El a venit s-aducă pacea
Și înfrățirea tuturor.

Din toată lumea asupriții
În jurul lui s-au grămădit
Și-n vijeliile de patimi
La glasul lui au amuțit:

„Fiți blânzi cu cei ce vă insultă,
Iertați pe cei ce vă iubesc,
Iubiți pe cei ce-n contra voastră
Cu vrăjmășie se pornesc”...

Cât bine, câtă fericire,
Și câtă dragoste-ai adus!
Și oamenii drept răsplătire
Pe cruce-ntre tâlhari te-au pus.

Au râs și te-au scuipat în față
Din spini cununa ți-au făcut,
Și în deșartă lor trufie
Stăpâni desupră-ți s-au crezut ...

Aduceți piatra cea mai mare
Mormântul să-i acoperiți
Chemați sutașii cei mai ageri,
Și străji de noapte rânduiți ...

S-au veselit necredincioșii
C-au pus luminii stăvilar,
Dar ea sa întărit în
foc Durerilor de la Calvar,

Și valurile- i neoprite
Peste pământ se împânzesc,
Ducând dreptate și iubire
Și pace-n neamul omenesc.

Voi toți, ce-ați plâns în întuneric
Și nimeni nu v-a mângâiat,
Din lunga voastră-ngenunchere
Sculați ... Christos a Înviat!  
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HOTĂRÂREA nr. 9 din 25.03.2021, privind darea 
în administrare a unor bunuri imobile, proprietate pu-
blică a UAT Coșteiu către unitățile de învățământ.

*
HOTĂRÂREA nr. 10 din 25.03.2021, privind 
însușirea analizei stadiului de înscriere a datelor în 
registrul agricol pe trimestrul IV al anului 2020 și 
aprobarea programului de măsuri pentru eficientiza-
rea înscrierii datelor în registrul agricol.

*
HOTĂRÂREA nr. 11 din 25.03.2021, privind apro-
barea asocierii Consiliului Local al Comunei Coșteiu 
(cu suprafețe de terenuri deținute în proprietate pri-
vată), cu Asociația proprietarilor de terenuri ,,CUI-
BUL’’ Bethausen, în vederea constituirii unui minim 
de 51/% din suprafața fondului de vânătoare nr. 34 
Nevrincea, pentru ca această Asociație să aibă ca 
scop atât alegerea, cât şi propunerea gestionarului 
Fondului Cinegetic.

*

HOTĂRÂREA nr. 12 din 
25.03.2021, privind aprobarea 
listelor care cuprind documentele 
de interes public și categoriile de 
documente produse și/sau gestionate, conform Legii 
nr. 544/2001, privind liberul acces la informațiile de 
interes public.

*
HOTĂRÂREA nr. 13 din 25.03.2021, privind apro-
barea solicitării prelungirii Scrisorii de garanţie nr. 
258/21.06.2018 de la FNGCIMM SA IFN în valoare 
de 2.250.000,00 lei în vederea garantării obligaţiilor 
de plată a avansului de 2.250.000,00 lei din fonduri 
nerambursabile pentru implementarea proiectului in-
titulat – „Modernizare infrastructură rutieră în comu-
na Coșteiu”.

*
HOTĂRÂREA nr. 14 din 25.03.2021, privind 
înființarea serviciului de iluminat public, Comuna 
Coșteiu.

  transparenţa administrativă

Dragi consăteni,  
Se spune că atunci când clopotele bat în noaptea Învierii e timpul să redescoperim sentimentele frumoase şi calde pe 

care le purtăm în sufletele noastre.
E timpul să fim mai buni cu cei ce au nevoie de dragoste şi de sprijin, pentru că dacă bucuria, după cum spunea cineva, vine 

din lucruri mărunte, atunci liniştea vine din suflet, din lumina fiecărei inimi. Lăsați, vă rog, ca în această mare zi ce se apropie, 
lumina Sfintei Învieri să vă pătrundă în sufletul şi în inimile voastre, bucurându-vă de minunea Învierii Domnului.  

Hristos a înviat! 
Petru cAREBIA

   Primar al comunei coşteiu                                                                                                                  

Nu, nu suntem un vis, o întâmplare,
un lut de sine însuşi frământat.
Ci ne-a zidit o Forţă creatoare,
o-nţelepciune fără de hotare.
Există Dumnezeu cu-adevărat!  

Nu, nu suntem jivine-ntunecate,
gonite de un bici ne ‘nduplecat.
Ci noi avem un duh şi-o libertate
şi-o inimă ce pentru ceruri bate.
Există Dumnezeu cu-adevărat!  

N-ar fi simţit în veci de veci ţărâna
surâsul unui crin imaculat,
de n-ar fi-ntins Atotstăpânul mâna
să umple-n noi de simţământ fântâna-
Exista Dumnezeu cu-adevărat!  

Avem cu noi Scriptura ca dovadă,
avem minuni şi semne ne-ncetat.
Iar cine vrea pe Dumnezeu să-L vadă
să stea în faţa Lui pe baricadă!
Există Dumnezeu cu-adevărat!  

Nu-i calea noastră veşnic însorită,
nu-i viaţa totdeauna un palat.
Dar o trăim, căci merită trăită,
când, peste lumea asta mărginită,
Există Dumnezeu cu-adevărat!  

Nu, nu suntem neant! Ce fericire!
Supremul Adevăr S-a revelat.
Iisus e-n noi, lumină şi iubire.
Iar moartea e un zbor spre nemurire.
Există Dumnezeu!… Ce minunat!

un mare poet creştin: costache Ioanid  

Costache Ioanid, născut în 3 decembrie 1912, în comuna Comăndăreşti din Bucovina de Nord, a fost 
unul dintre cei mai cunoscuţi poeţi creştini români, atât în România, cât şi în străinătate. Multe dintre 

poeziile sale au fost puse pe melodii, fiind astfel cântate în bisericile, în special neoprotestante, din întreaga 
Românie şi de peste hotare. Din creaţia sa, în prejma Sărbătorilor Pascale, am selectat pentru dumneavoastră 
poezia de mai jos.

 Existã  Dumnezeu!  

 Ne-am interesat pentru dumneavoastră

cardul şi talonul pensionarilor

Pen -
sio-

narii care 
își înca-
sează pen-
siile prin 
intermediul 
c a r d u l u i 
bancar, vor 

primi talonul de pensie de care au nevoie.  
Este vorba despre talonul mov. Potrivit unui co-

municat de presă transmis de Ministerul Muncii, ta-
lonul mov va ajunge la toți pensionarii care primesc 
pensiile în contul bancar. Decizia vine în contextul în 
care, poștașii erau cei care trebuiau să livreze aceste 
taloane.  Poșta Română nu a respectat timp de 15 ani 
contractul.

Zilele libere legale din 2021 sunt destul de numeroase  

Până la noi modificări, zilele libere legale în 
2021 sunt similare celor din calendarul săr-

bătorilor legale anunţate pentru anul 2020. Astfel, 
beneficiem în calitate de angajaţi de zile libere le-
gale în 2021 în cuantum similar celor de anul viitor.   

Chiar dacă nu suntem în topul ţărilor cu cele 
mai multe sărbători legale, ca Austria şi Norvegia 
sunt doar unele dintre ţările care ne întrec la acest 
capitol, angajaţii români nu stau nici rău din acest 
punct de vedere deoarece zilele libere legale din 
2021 sunt destul de numeroase şi permit prelun-

girea unor vacanţe pe care le putem programa din 
timp.   

Până la acest moment nu au fost anunţate noi 
zile libere, cu excepţia ultimei intrate în acest cla-
sament şi anume „Vinerea Mare”, adică vinerea de 
dinainte de Paşte.  

Astfel, inclusiv în 2021, cel puţin până la mo-
mentul de faţă, există 15 zile libere declarate prin 
lege. În 2020 doar 11 zile au picat în cursul săptă-
mânii, iar restul de patru au fost în zile de week-
end. 

 Este bine să ştiţi că…  
…pentru indemnizatia de creştere copil în 2021, 

cele mai noi modificări au fost aduse de Legea 89/ 
2019 care aduce completări ale OUG nr. 111/2010 
privind concediul şi indemnizaţia lunară pentru creş-
terea copiilor, precum şi pentru stabilirea unor măsuri 
privind recuperarea debitelor reprezentând indemni-
zaţia pentru creşterea copilului.  

Pentru indemnizaţie creştere copil în 2020 este 
bine să reţineţi că în cazul în care persoana care a be-
neficiat de concediu şi indemnizaţie pentru creşterea 
copilului naşte unul sau mai mulţi copii ori se află 
într-o nouă situaţie care dă dreptul la concediu pentru 
creşterea copilului într-o perioadă de până la 12 luni 
de la finalizarea concediului pentru creşterea copi-
lului anterior şi, în al doilea rând, dacă din calculul 
noii indemnizaţii pentru creşterea copilului rezultă 
că aceasta are o valoare mai mică decât indemniza-
ţia primită pentru copilul anterior, atunci, persoana 
în cauză va beneficia de indemnizaţia lunară pentru 
creşterea copilului primită pentru copilul anterior. 
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 Birchişul de altădată  

Între moşiile din tokay şi moşia din căpâlnaş  

Ana, a doua fiică a 
lui Ioan, şi-a luat 

soţ pe măsura rangului lor: 
avocatul Dobre de la Cur-
tea Imperială din Viena. Pe 
poartă mai intră o trăsură. 
Este George de la Birchiş. 
Lucian, fratele mai mic din 
Foen, ieşi să-l întâmpine. 
Valsurile, ceardaşurile, jo-
curile populare, au răsunat 
toată noaptea, poleite de 

feeria candelabrelor din saloane. Şi feeria naturală 
a cerului îşi filtra lumina nopţii prin partea de sticlă 
a acoperişului. În capătul mesei stau Ioan şi Iuliana, 
îmbrăţişându-şi din priviri copiii. Destul de rar se în-
tâlnesc cu toţii.  

Din optsprezece copii au mai rămas şapte. Astăzi  
îşi sărbătoresc nepotul, pe Sandru... Încă un lăstar în 

coroana familiei preluând numele de Mocioni de pes-
te veacuri spre a-l transmite mai departe. Este mân-
dru Ioan de ei. Petru, cu tonul ridicat, convingător, 
îşi argumentează învinuirile aduse nedreptăţilor din 
Imperiu. Cu acelaşi ton le-a spus şi Împăratului. Sea-
mănă la fire cu bunică-su Andrei, secerat de glonţul 
ucigaş, venit pe fereastra administratorului din Zetna 
în casa căruia se afla...  

Aceeaşi fire ca un torent dezlănţuit pe versanţii 
Pindului a avut-o şi unchiul Petru, prezbiter căzut 
sub zidurile Timişoarei, slujind sub sabia lui Eugeniu 
de Savoya. Ioan îşi mută privirea la Caterina. Făcuse 
partidă bună căsătorindu-se cu Mihai. Imensele su-
prafeţe de vii din Tokay, alături de alte moşii răspân-
dite peste tot.  

Marile latifundii adunate propulsaseră familia 
Mocioni din Tokay la înălţime în elita nobilimii, până 
în anturajul Coroanei. Caterina seamănă mamei ei, 
Iuliana. Tot ce mişcă pe moşie nu scapă privirii  ei. 
Soţul ei, Mihai, este mai tot timpul pe drumuri, între 

moşiile din Tokay şi moşia din Căpâlnaş. Oamenii 
din sat o îndrăgesc pe doamna Caterina. Are un sa-
lon cu un cabinet medical cu medicamente. Mulţi din 
sărăcimea satului, ăi nu numai, şi-au ameliorat sănă-
tatea sau şi-au vindecat diferite boli. Pentru cei săraci 
şi amărâţi, tratamentul este gratuit.  

Zorii îşi strecoară primii nimburi de lumină prin-
tre coroanele brazilor din parc. Argaţi, bucătărese, tot 
personalul de serviciu, s-au sculat din timp. Umblă 
încet, fără zgomot, fiecare cu sarcina precisă pe care 
o are de îndeplinit. Treburile curţii merg ca un cea-
sornic de când noua stăpână luase hăţurile în mână.  

Familiile Mocioneştilor, cu cei invitaţi, erau cu-
prinşi de somnul odihnitor al dimineaţii. Petrecerea 
ţinuse aproape toată noaptea. Azi o să se odihnească. 
Vor pleca mâine, poate poimâine. De ce să se grăbeas-
că? Administratorii moşiilor ştiau ce trebuie să facă. 
Au fost angajaţi numai prin scrisori de recomandare şi 
probe de lucru în organizarea muncii, cinstea faţă de 
bunurile pe care le administrează şi multe alte criterii. 

Aurel VODIcEAN

 În atenţia locuitorilor comunei Birchiş  

comunicat  

În urma confirmării unor cazuri de pestă por-
cină africană la mistreți pe raza fondurilor de 

vânătoare 69 RECEA și 70 FIAC, comuna Birchiș cu 
satele aparținătoare a fost instituită ZONĂ INFEC-
TATĂ, urmând ca cetățenii care dețin exploatații pen-
tru porcii domestici în sistem gospodăresc să respecte 

următoarele măsuri:  
• să anunțe imediat medicul veterinar orice caz de 

îmbolnăvire;  
• să dețină numai porcine identificate,respectiv să 

solicite medicului veterinar identificarea acestora;  
• să mențină porcii în incinta adăposturilor /

curților;  
• să nu administreze în hrana porcilor resturi ali-

mentare de origine animală;  
Se interzice cu desăvârșire creșterea porcilor în 

stare de libertate pe pășune, în păduri sau alte locuri 
decât cele din gospodăria proprie.  

 Rubrica copiilor  

Răsplata  

Într-un sat de munte, era un om vestit pentru 
hărnicia sa. Dar, pe cât de muncitor era omul, 

pe atât de leneş era fiul său. Toată ziua ar fi stat degea-
ba şi tot nu s-ar fi plictisit. Numai că, într-o după-amia-
ză, se duse la tatăl său şi îi spuse:  

- Tată, am văzut pe uliţă nişte băieţi încălţaţi cu ghe-
te noi, foarte frumoase. Aş vrea şi eu aşa ghete.  

- Măi băiete, i-a răspuns omul, dacă ai munci şi tu 
cât de puţin, ţi-aş da banii, dar aşa, pe degeaba, zi şi 
tu, e drept?  

N-a mai spus nimic copilul, dar a plecat supărat. 
Tare şi-ar fi dorit asemenea ghete, aşa că, a doua zi, iar 
s-a dus să-i ceară bani tatălui său. Dar şi de data aceas-
ta părintele l-a refuzat.  

Când a venit şi a treia zi să-i ceară bani, ţăranul i-a spus:  
- Uite, măi băiete - văd că nu mai scap de tine! Eu 

am treabă aici, în grădină. Dar, în pod, e o grămadă de 
grâu ce trebuie vânturat, că altfel se umezeşte şi se stri-
că. Pune mâna pe lopată, vântură tu grâul şi pe urmă 
vino aici şi-ţi dau bani să-ţi cumperi ghetele.  

N-a mai putut băiatul de bucurie. S-a urcat repede 
în podul casei, dar nu prea îl trăgea inima la muncă. 

Aşa că s-a culcat pe un braţ de fân, a tras un pui de 
somn, după care a alergat în curte, strigând:  

- Gata tătucă, am vânturat tot grâul. Acum îmi dai ba-
nii?  

- Nu! - a răspuns omul categoric. Ţi-am spus să 
vânturi grâul, nu să pierzi vremea. Treci în pod şi fă 
ce ţi-am spus!  

A plecat, iar băiatul, dar nu putea înţelege de unde 
ştia tata că el nu vânturase grâul. Probabil că l-a surprins 
dormind şi nu l-a trezit, că altfel nu se poate. Aşa că, după 
ce s-a urcat iaraşi în podul casei, s-a pus la pândă în loc 
să aibă grijă de grâu. A stat el preţ de jumătate de ceas, cu 
ochii aţintiţi spre tatăl său, care muncea de zor în curte, 
şi, socotind el că-i de ajuns, se duse iaraşi în grădină.  

- Tată, am terminat toată treaba, n-a rămas bob de 
grâu neîntors. Acum îmi dai banii?  

- Măi băiete, după ce că eşti leneş, mai eşti şi un 
mare mincinos. Nu ţi-e ruşine? Să ştii că, dacă nici de 
data asta nu te duci în pod şi nu faci treaba cum se cu-
vine, nu mai vezi nici o gheată. Ai înţeles?  

Când a văzut băiatul că altfel nu se mai poate, s-a 
urcat în pod, a pus mâna pe lopată şi a început să vân-
ture grâul. Dar, cum a băgat lopata în grămadă, a găsit 
ascunsă în grâu o pereche de ghete noi nouţe, exact aşa 
cum îşi dorea el.  

De bucurat, s-a bucurat, cum era şi de aşteptat, dar, în 
acelaşi timp, îi crăpa obrazul de ruşine pentru minciunile 
sale de mai 'nainte. Fără să-l mai pună nimeni, a vânturat 
tot grâul, după care s-a dus şi în grădină să îşi ajute tatăl.

Dragi consăteni,  

În aceste zile, ce ne apropie pe toţi de luminoasa sărbătoare a Învierii Mântuitorului nostru Hristos, fie ca deasupra ca-
selor voastre să coboare liniştea şi pacea. Bucuria minunii ce o trăim, a Învierii lui Iisus să dăinuie în inimile voastre, 

să vă lumineze viaţa şi să vă aducă seninătatea credinţei, a speranţei, a bucuriei cu credinţă şi căldură în suflete!  
Bunul Dumnezeu, să vă dea sănătate, să fiţi mereu împreună cu cei dragi, iar bucuriile să ţină la distanţă toate necazurile! 

Dragi consăteni, în noaptea Învierii, să rostim cu toţii într-un suflet: „Hristos a Înviat!”. 
  Primar                                                                                                                  

Ioan GuŢu

Pagină realizată de Iosif JEBELEAN 
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Sânandrei

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Roxana FuRDEAN

Dragi locuitori ai comunei Sânandrei,    

După cum se arată de veacuri în datina creştină, Paştele este cea mai importantă sărbătoare din viața fiecărui creștin. 
Aflându-ne în apropierea acestei sărbători, vă doresc tuturor ca Dumnezeu să vă dăruiască, aşa cum se spune în popor, 

un curcubeu de bucurii la fiecare supărare, un zâmbet la fiecare lacrimă, o binecuvântare la fiecare pas, o nădejde la fiecare 
grijă și un răspuns la fiecare nedumerire.  

Fie ca Învierea Domnului să vă aducă în casele voastre bucurie și iubire. Paşte fericit!  
 claudiu cOMAN  

Primar al comunei sânandrei 

Luminiţa de la capătul tunelului va fi în septembrie

Vara anului 2020 a permis populației să respire puțin după o 
o lungă perioadă de carantinare. Cum va fi vara viitoare? Pe 

de o parte, vaccinarea poate da speranță pentru o relativă revenire 
la normal. Dar „lentoarea” campaniei de vaccinare și proliferarea 
variantelor aduce temeri legate de faptul că vara aceasta va fi mai re-
strictivă decât cea anterioară. În acest sens, „Consiliul Ştiințific” al 
Franţei avertizează că situația este complet diferită de cea de acum 
un an.  

Cu alte cuvinte, dacă cifrele sunt încă atât de mari în iunie, vara 
aceasta va fi una probabil foarte complicată, iar căldura sezonului 

estival nu se va schimba lucrurile atât de mult.  
Evident, fenomenul variantelor este deosebit de îngrijorător. Varianta britanică se dovedește a fi mai viru-

lentă decât coronavirusul obișnuit și pot apărea și alte tulpini. „Ipoteza apariției unei noi variante cu suscep-
tibilitate redusă la vaccinuri nu poate fi exclusă. Este posibil ca aceste caracteristici să ducă la o creștere a 
spitalizărilor, în special la terapie intensivă în lunile următoare”, avertizează Consiliul Științific francez, care 
este precaut față de relaxarea restricțiilor din această vară.  

Campaniile de vaccinare sunt în plină desfășurare însă ritmul este prea lent pentru a spera să vedem un 
efect concret asupra curbei prea curând. „Studiile sugerează că acest efect nu va fi suficient pentru a evita o 
revenire semnificativă a spitalizărilor fără consolidarea măsurilor de control”, mai spune Consiliul Științific.  

Potrivit aceleiași instituții franceze, o ieșire din criză ar fi mai probabilă din septembrie. „Până în septembrie 
2021, ritmul de  vaccinare ar trebui să crească, contribuind la reducerea impactului pandemiei asupra sănătății”. Dar 
atâta timp cât imunitatea efectivului rămâne sub 70-80% din populație, este posibilă o revenire a epidemiei. 

Vasile MILItARu
Hristos a Înviat! Ce vorbă Sfântă!
Îţi simţi de lacrimi calde ochii uzi
Şi-n suflet parcă serafimii-ţi cântă
De câte ori creştine o auzi.

Hristos a Înviat în firul ierbii,
A înviat Hristos în Adevăr;
În poieniţa-n care zburdă cerbii,
În florile de piersec şi de măr.

În stupii de albină fără greş,
În vântul care suflă mângâios
În ramura-nflorită de cireş
Dar vai, în suflet ţi-a-nviat Hristos?

Ai cântărit cu mintea ta, creştine,
Cât bine ai făcut sub cer umblând,
Te simţi măcar acum pornit spre bine
Măcar acum te simţi mai bun, mai blând?

Simţi tu topită-n suflet vechea ură?
Mai vrei pieirea celui plin de Har?
Ţi-ai pus zăvor pe bârfitoarea-ţi gură?
Iubirea pentru semeni o simţi jar?

O, dacă-aceste legi de-a pururi sfinte
În aur măcar azi te-au îmbrăcat
Cu serafimii-n suflet, imn fierbinte
Ai drept să cânţi: Hristos a Înviat!  

 Rubrica Bisericii 

un mare poet pe nedrept uitat: Vasile Militaru  

Pentru că a refuzat să-şi pună talentul în slujba 
comunismului, „în poeziile mele niciodată nu 

va rima poporul cu tractorul”, Vasile Militaru a fost 
arestat la 8 ianuarie 1959, anchetat şi torturat la Pi-
teşti, apoi transferat la închisoarea din Craiova. La 
20 iunie 1959, Tribunalul Militar din Craiova l-a con-

damnat pentru crimă de uneltire contra orânduirii so-
ciale. A primit douăzeci de ani de temniţă grea, zece 
ani de degradare civică şi doisprezece ani de închi-
soare corecţională, în total, 42 de ani. Avea  74 de ani 
la arestare! Celebra poezie „A venit aseară mama”,  
este creaţia sa. 

„Dacă am pierdut averi şi ranguri, dar nu am pierdut credinţa în Dumnezeu, nu am pierdut nimic!" - Vasile Militaru 

Hristos  a  Înviat  

Angajați ai 
p r i m ă r i e i 

Sânandrei au făcut 
curățenie în mai mul-
te locuri, unde au 
fost aruncate deșeuri 
menajere pe dome-
niul public. Cei care 
au aruncat ceea ce 
nu le folosește în 
gospodării, uită că 
spațiul din jurul nos-
tru nu este groapă de 
gunoi. Reprezentanții 
primăriei Sânandrei 
roagă locuitorii să 
respecte eforturile de-
puse pentru a păstra 

comuna curată. Procesul de curățenie este în etapa de 
început, urmând și altfel de acțiuni. 

Pentru ca sânandreiul 
să fie o comună curată… 

Din albumul primăriei  
La mijlocul lunii trecute,  președintele Consiliu-

lui Județean Timiș, domnul Alin Nica împreună 
cu directorul DRDP Timișoara, domnul Horațiu Simi-
on și reprezentantul firmei „Todini Costruzioni Gene-
rali S. p. A.” au efectuat o vizită pe teren unde s-au 
întâlnit cu edilul comunei Sânandrei, domnul Claudiu 
Coman, având ca subiect investiția „Drum de legătură 
Autostrada A1 Arad -Timișoara - DN 69”.  

Valoarea contractului este de 189.571.920,62 lei 
fără TVA.  

Traseul are o LUNGIME de cca. 10 km.  
Sursa de finanțare: Fonduri Europene Nerambursa-

bile.  
Durata contractului este de 24 de luni, din care: 

6 luni perioada de proiectare şi 18 luni perioada de 
execuție a lucrărilor.  

Perioada de garanție a lucrărilor este de 7 ani.  
Traseul drumului de legătură începe cu circa 300 

m înaintea intersecției existente, dintre drumurile DJ 
692 si E671 (DN 69), cu amenajarea unui nod rutier și 
se dezvoltă pe direcția Nord-Est, spre Autostrada A1.

 Rubrica medicului de familie  

Dacă aţi pierdut cardul de sănătate…
Puteţi obţine cardul duplicat care se poate elibera în baza următoarelor documente:  

- cerere tip, disponibilă la sediul casei de asigurări de sănătate sau pe pagina de internet a acesteia;  
- copie a actului de identitate;  
- dovada plății contravalorii cardului duplicat (15,26 lei), care poate fi achitată la casieria casei de asigurări de 

sănătate în evidența căreia vă aflați sau în contul indicat pe site-ul CAS.  
Documentele necesare pentru eliberarea cardului duplicat pot fi transmise și prin poștă electronică către casa 

de asigurări de sănătate.  
Cererea va fi completată şi semnată de titular sau, după caz, de reprezentantul /  împuternicitul legal al acestuia, 

la cerere fiind atașată copia actului de identitate al titularului, sau, după caz, şi a împuternicitului. 
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amanta când devine mUză nU dă socoteală nici peste timp  

Vasile tODI

S
ăvârşin este locul unde iarna şi primăvara 
poate fi întâlnit interlocutorul meu 
odihnind, după cum îi place să spună. Loc 
de vis, de taifas, de pace.  

Domnule Vasile Todi aş vrea, pentru că în luna 
trecută nu ne-am întâlnit, să vă mulţumesc pentru 
mărţişorul trimis.  

Să fie purtat, aşa cum glăsuieşte pravila, până ce 
înfloreşte trandafirul, ori după alte legiuiri, măcar până 
la ninsorile cu flori de vişin.  

Vă mulţumesc.  
Cu plăcere, deşi mi-ar fi plăcut să fii de faţă, să 

poţi participa şi dumneata la desfăşurarea acestui 
ceremonial de sfântă iluminare arhaică: oferirea 
mărţişorului, însemn al dragostei, simbol generic al 
tinereţii veşnice şi al încrederii în biruinţa binelui 
asupra răului existenţial. Roxana, mereu am fost 
fascinat de frumuseţea acestei minuscule sculpturi 
totemice. Draga mea, vreau să cred că oferind 
femeilor aceste frânturi de suflet, le asigurăm, prin 
graiul misterios al mărţişorului, că niciodată nu vor 
fi singure.  

Apropo de singurătate, în această perioadă de 
avarie epidemică, va reuşi lumea să se adapteze la 
singurătate?  

Nu ştiu, dar ştiu că singurătatea în singurătate nu 
este cel mai rău lucru care se poate întâmpla unui 
om, cu adevărat cumplit este atunci când singurătatea 
noastră se alătură singurătăţii celorlalţi.  

Domnul meu, trăim o perioadă de dramatică 
răsturnare a valorilor, acest adevăr ar trebui să ne 
îngrijoreze?  

Din fericire, ce spui dumneata nu este adevărat. 
Sau este doar la noi şi la câteva alte neamuri aflate 
într-o odihnitoare neclintire. Dar la nivelul superior 
al globului, acolo unde se află decidenţii şi, de la 
ei, încă câteva trepte mai jos, pot fi întâlnite minţile 
sclipitoare ale omenirii. Din păcate, deciziile acelor 
minţi luminate, sunt înţelese şi aplicate uneori cu 
prea mult zel de slugile lor selectate cu nivel terţiar 
de educaţie astfel încât multe popoare cu conducători 
circumstanţiali, retrăiesc drama Gisellei Perl, o 
doctoriţă evreică originară din Ungaria, care aflată 
la Auschwitz, unde o fărâmă de pâine preţuia în 
ochii deţinuţilor mai mult decât un kilogram de aur, 
avea nevoie de o bucată de sfoară pentru a-şi fixa în 
picioare pantofii prea mari. Fără ei, o posibilă infecţie 
însemna trimiterea sigură la camera de gazare. Ei, 
într-una din zile a cunoscut un polonez îngrijitor de 
latrine căruia i-a oferit în schimbul bucăţii de sfoară 
raţia ei de pâine. Polonezul a refuzat pâinea, dar a fost 
de acord să-i dea sfoara în schimbul trupului ei. Nu 
aştepta de la mine răspunsul femeii, ci reflectează la 
faptul că asemeni sărmanei Gisell, ce n-ar da cetăţenii 
acelor ţări,  pentru a putea scăpa din constrângerile 
mai mult umilitoare, decât utile, la care sunt supuşi, 
în numele protejării de actuala pandemie, de nişte inşi 
cocoţaţi pe umerii lor în fruntea trebii.  

Lume se conduce prin inteligenţă sau cu bani?  
Prin inteligenţă, prin uriaşă inteligenţă pusă, rareori, 

şi  în slujba popoarelor. Numai prin inteligenţă aceşti 
oameni, hai să recunoaştem, superiori, îşi legitimează 
aspiraţia spre universalitate. Cât despre bani, românii 
au dovedit  în aceşti ani, că bani pot face chiar şi 
retardaţii.  

Domnul general Rogojan pe care l-am cunoscut, 
împreună cu dumneavoastră la Timişoara, sugerează 
undeva, că trebuie să ne temem de o periculoasă 
guvernare ocultă a lumii...  

Iartă-mă că te întrerup, dar intuiesc unde vrei să 
ajungi. Dragă, am mai vorbit despre acest subiect şi în 
dialogurile trecute, am impresia că este o chestiune la 
modă, dar de când e lumea, oamenii se tem de astfel 
de guvernări. Cât era de mare carisma intelectuală 
a lui Heidegger şi tot nu l-a putut opri să nu creadă 
într-o conspiraţie mondială a evreilor. De altfel, încă 
din 1929 el a scris o scrisoare publică în care avertiza 
că Germania se confruntă cu o alegere: fie stimulează 
apariţia unor forţe autohtone autentice şi formează 
educatori ai spiritului german, fie lasă spiritualitatea 
germană pradă iudaizării. Boală fără leac...  

Oare acestei misterioase guvernări, de care 
vorbeşte domnul general, îi datorăm conflictele 
actuale ale lumii?  

Nu ştiu, dar sunt sigur că obiectivul celor care 
prin puterea minţii ne conduc, nu este să stârnească 
conflictele lumii, asta e treaba politicienilor, obiectivul 
lor este să controleze datoria pe care o produce 
conflictul. Ştiut fiind că valoarea adevărată a unui 

conflict valoarea reală constă în datoriile pe care 
le face. Dacă controlezi datoriile, controlezi totul. 
Și chiar dacă ne deranjează acest lucru aceasta este 
esența industriei bancare să ne facă pe toți națiuni sau 
indivizi sclavii datoriilor.  

Carevasăzică, tot banii.  
Nu banii, jocul, jocul minţii.  
Şi cum se pot apăra popoarele de hotărârile 

nedrepte ale celor luminaţi?  
Popoarele se pot apăra de... hai să-i spunem, 

ostilitatea acestor genii, numai  prin prosperitate 
culturală. Ceea ce în cazul României de azi, este 
imposibil. O ţară care închide şcolile are un viitor 
uşor previzibil. Asta nu mai este ţara lui Cuza, domnul 
educaţiei şi nici a lui Carol al II-lea, regele culturii.  

Spirite alese...  
Şi iubitori de cucoane! Eu pe Carol al II-lea îl 

aseamăn cu călugărul Teodat pularnicul, cel chinuit de 
nesomnul unui mădular care îl silea la grele osteneli 
trupeşti.  

Iată ce-mi este dat să aud practicând şi meşteşugul 
jurnalier!  

Ei, Teodat este un personaj, pandantul valah a lui 
Savonarola.  

Domnule, într-un interviu acordat scriitorului 
Constantin Jichiţa, aţi afirmat că nu aţi făcut niciodată 
predicţii privind destinul literar al tinerilor pe care 
i-aţi debutat în revista  «Scrisul Bănăţean». De ce?  

Din pricina unei istorioare pe care am citit-o la 
vârsta lor şi pe care nu o voi uita niciodată.  

Îmi puteţi spune, pentru cititorii mei şi mie istorioara?  
Dragă, undeva, pe o 

terasă la malul Mării Negre, 
două ciudate personaje, un 
bătrân şi un încă tânăr 
scriitor, se odihneau, alintaţi 

de valuri.  
Cu un gest care se voia 

şi chiar era proteguitor, 
bătrânul l-a prins de 
umeri pe tânăr, cu 
p ă m â n t i a - i  m â n ă 
osoasă, rostind:  

„- Piesele lui Sha-
kespeare sunt proaste, 
dar ale dumitale şi mai 
proaste!”  

Şi neprimind nici un răspuns, a continuat:  
„- Scumpul meu prieten, te rog, nu mai scrie drame!”
 Iată un episod care ar fi putut provoca „sfârşitul” 

literaturii. Ori care, dimpotrivă, hrăneşte ambiţiile 
velietare.  

Bătrânul - să nu uit- se numea Lev Tolstoi.  
Iar tânărul, Cehov...  
Domnule Todi, dacă tot ne aflăm în sfera spiritului 

rus, vă întreb cum caracterizaţi afirmația făcută de 
Joe Biden cu privire la Vladimir Putin, pe care la 
numit „un criminal”.  

Gravă, foarte gravă şi necolegială, mai mult nu pot 
să spun pentru că ar însemna să caut sensul lipsei de 
sens. Bătrânul ăsta uită ce ţară a fost ales să conducă. 
Un lider puternic nici măcar nu ridică glasul, necum 
să insulte un omolog, cu atât mai mult unul de talia lui 
Vladimir Putin. Iar răspunsul rusului a fost răspunsul 
unui om care reprezintă trei sfere culturale diferite, 
Europa, Asia şi lumea musulmană, un răspuns care 
a dovedit că Putin este cu adevărat, un conducător 
instalat în certitudini. Ferească Dumnezeu să se 
dezlănţuie! De la un bărbat cu instrucţia lui Putin, nu 
te aştepţi la plecăciuni de văduvă neajutorată.  Ştii, 
primul meu gând, după ce l-am auzit pe Joe Biden 
insultându-l pe preşedintele Rusiei, s-a îndreptat spre 
observaţia Părintelui Savatie Baştovoi, care spunea că 
tot ce ne aduce americanizarea este renunţarea totală 
la minte.  

Domnule Todi...  
Stai, stai, mai am ceva de adăugat legat de Vladimir 

Putin.  
Vă rog!  
Draga mea, acest bărbat cunoaşte, ca puţini alţii, 

locul unde creşte floarea rară a omeniei şi în susţinerea 
acestei afirmaţii am să adaug faptul că atunci 
când de la începutul şi până la sfârşitul campaniei 

electorale prezidenţiale din 1996, „armata lui Elţîn” 
a dus împotriva lui Mihail Gorbaciov, o campanie 
nemaiîntâlnit de murdară, opturându-i orice participare 
la viaţa socială, Vladimir Putin a fost cel care l-a scos 
din izolare, întinzându-i o mână de ajutor. Putin era 
atunci prim-viceprimar al Petersburgului. Ce a făcut 
atunci Vladimir Putin pentru Mihail Gorbaciov, am 
să-ţi spun într-o altă întrevedere. Asta numai dacă 
dumneata consideri că interesează cititorii.  

Sunt convinsă că da! Vasile Todi, stăm de vorbă  la 
începutul lunii aprilie, când ţara noastră se confruntă 
cu mari, foarte mari demonstraţii de stradă. Cum s-a 
ajuns aici?  

Draga mea, după 1989, România se poate compara 
cu un avion care a decolat, dar nu se ştie unde va ateriza. 
Explozia de pasiuni pentru o îmbogăţire cât mai rapidă 
şi mai consistentă a tuturor grupurilor aflate la putere a 
dezvăluit un dezinteres total, faţă de soarta poporului, a 
inşilor care se ocupă cu politica fără a fi oameni politici 
desigur. Astfel că este de înţeles scepticismul poporului 
în privinţa rezultatelor şi a perspectivelor procesului 
de schimbare la care au sperat cetăţenii în decembrie 
1989. De altfel, în toţi aceşti ani, românul a fost folosit 
ca „trompetă” la manifestaţii, niciun partid nu şi-a dorit 
atragerea păturilor largi de cetăţeni într-un proces de 
însănătoşire şi înnoire a societăţii.  

O soluţie?  
Gem emisiunile televizate de părelnici purtători de 

soluţii salvatoare, la ce bun să mai adaug şi pe a mea?  
Totuşi...  
Domnişoară, cei care au ales să se îndeletnicească 

cu politica, trebuie să înţeleagă că omul nu trebuie 
privit ca un „şurub”, ci ca un cetăţean, stăpân pe 
viaţa sa, pe soarta sa, pe ţara lui. Doar privindu-l 
astfel, îi dai posibilitatea de a-şi descătuşa capacităţile 
creatoare. După căderea comunismului în decembrie 
᾿89, românii se aşteptau să fie formulate nişte garanţii 
urgente pentru viitorul lor şi al ţării evident.  

Ce fel de garanţii?  
Garanţii de natură social-politică, principială şi 

statală.  
Din nou spaţiul tipografic îmi face semn să vă 

adresez doar o întrebare.  

Te ascult.  
Aveţi pe masă „Sfârşitul aventurii”, pot să vă întreb 

pe cine lecturaţi cu mai multă plăcere, romancierul 
sau dramaturgul Graham Greene?  

Dragă, m-am apropiat de romancier după ce am 
cunoscut dramaturgul, preţuindu-l pe autor în ambele 
ipostaze. Cât priveşte „Sfârşitul aventurii”, m-am 
îndreptat spre roman din dorinţa, sau mai bine zis şi 
îndemnat de curiozitatea de a o întâlni în acest roman, 
pe Catherine Walston, amanta, muza şi marea iubire a 
scriitorului.  

Şi aţi întâlnit-o?  
Da, Greene a folosit-o, dacă pot să spun astfel, 

atât pe ea, cât şi soţul ei, Harry, înţelegătorul şi mult 
răbdătorul Harry, drept model pentru Sarah şi Henry în 
acest excelent roman. M-a fascinat însă, în viaţa reală, 
cutezanţa, ca să folosesc un eufemism, a Catherinei  în 
relaţia cu Vivien soţia scriitorului, căreia i-a telefonat, 
într-o zi, rugând-o, nici mai mult nici mai puţin, 
decât să-l convingă pe Graham să-i fie naş. Şi astfel, 
amanta putea veni oficial la Graham Greene acasă. 
Dar îndrăzneala acestei femei mergea până acolo încât 
odată, ea s-a oferit să o însoţească pe Vivien la slujbă. 
Şi uite aşa, amanta şi soţia scriitorului au îngenunchiat 
şi s-au rugat împreună.  

Şi nu a fost blamată de contemporani şi posteritate?  
Draga mea, amanta când devine muză nu dă 

socoteală nici peste timp. Catherine  era frumoasă, 
avea profilul lui Lauren Bacall, părul scurt şi ondulat, 
strălucind ca abanosul, buze cărnoase, siluetă zveltă 
şi doi ochi ca veninul de viperă, verzi şi cu rouă de 
lacrimi peste lumina lor înrobitoare. Pot să te întreb 
ceva legat de întrebarea  de mai ᾿nainte?  

Vă rog.  
De ce dragostea legală devine justiţiară în relaţia 

cu sora ei liberă?
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